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ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:  25 de setembre de 2017 
Horari:  20 hores 
Lloc:  sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Manuel Galán Massanet, batle 
Maria Paula Ginard Vílchez, regidora 
Onofre Serra Vila, regidor 
Bartomeu Gili Nadal,   regidor 
Maria Antònia Sureda Martí, regidora 
Manuel Rocha Barrientos,  regidor 
Ana María Comas Delgado, regidora 
Jaume Alzamora Riera,  regidor 
Magdalena Maria Fernández, regidora 
Assumpció Santandreu Ginard, regidora 
Immaculada Moreno Mayal, regidora 
Amalio Arnandis Puig,  regidor 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions de 24 de juliol i de 31 de juliol de 2017. 
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta de modificació puntual 3a de les Normes subsidiàries de 
planejament del terme municipal d’Artà: ampliació del sistema general (EDAR Colònia de Sant 
Pere). 
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’UIA i PP relativa a la 
cessió de les instal·lacions del quarter de la finca dels Canons. 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA sobre ajudes per a 
l’elaboració de productes a partir de primeres matèries locals. 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA per realitzar un concurs 
per regularitzar la situació de Ràdio Artà. 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’Unió d’Independents 
d’Artà i d’Alternativa per Artà en defensa de la democràcia i el dret d’autodeterminació. 
7. Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de juliol i agost de 2017. 
8. Precs i preguntes. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions de 24 de juliol i de 31 de juliol de 2017 
 
En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal 
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i de règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament d’organització i funcionament i 
règim jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el batle 
demana als membres de la corporació si algú té alguna observació a fer sobre les actes dels dies 24 i 
de 31 de juliol de 2017, de les quals se n’ha expedit, prèviament, una còpia de l’esborrany a cada 
regidor per al seu coneixement, rectificació d’errades o possible formulació d’al·legacions, si n’és 
el cas. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i tretze 
els assistents, aprovar les actes de les sessions de 24 i de 31 de juliol de 2017. 
 
 
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta de la modificació puntual 3a de les Normes 
subsidiàries de planejament del terme municipal d’Artà: ampliació del sistema general 
(EDAR Colònia de Sant Pere) 
 
El regidor d’Urbanisme, Sr. Gili, explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<NORMES SUBSIDIÀRIES DE PLANEJAMENT DEL TERME MUNICIPAL D’ARTÀ. El 
planejament urbanístic general vigent del municipi d’Artà es troba contingut a la Revisió i adaptació 
al Pla territorial insular de Mallorca de les Normes subsidiàries de planejament urbanístic del municipi 
d’Artà, aprovada definitivament, amb prescripcions, en data de 28 de maig de 2010, per la Comissió 
Insular d’Ordenació del Territori, Urbanisme i Patrimoni Històric. Aquest acord es publicà al BOIB 
núm. 91, de 17 de juny de 2010 (correcció d’errors al BOIB núm. 94, de 22 de juny de 2010). 
 
Posteriorment, el Ple de l’Ajuntament d’Artà, a la sessió ordinària de dia 25 de juny de 2013, acordà 
l’aprovació definitiva de la modificació d’usos detallats del Poliesportiu Na Caragol d’Artà, del Camp 
de Futbol Ses Pesqueres d’Artà i del Poliesportiu Cap Ferrutx de la Colònia de Sant Pere (modificació 
núm. 1 de les NS). Aquest acord es publicà en el BOIB núm. 97, d’11 de juliol de 2013. 
 
La Comissió Insular d’Ordenació del Territori i Urbanisme, en la sessió de dia 30 d’octubre de 2015, 
acordà l’aprovació de complementació de les prescripcions imposades en l’acord d’aprovació 
definitiva de la Revisió i adaptació de les Normes subsidiàries de planejament del municipi d’Artà. 
 
El Ple de l’Ajuntament d’Artà, a la sessió ordinària feta el dia 24/04/2017, acordà l’aprovació 
provisional de la modificació puntual 2a de les Normes subsidiàries de planejament del terme 
municipal d’Artà, consistent en el canvi parcial de l’ús del sistema general en sòl rústic, aparcament 
Na Pati, a equipament sanitari. La modificació es troba en tràmit d’aprovació definitiva per part del 
Departament del Territori del Consell de Mallorca. 
 
PLANTEJAMENT DE LA NECESSITAT DE MODIFICACIÓ. A les Nomes subsidiàries vigents es 
preveu un sistema general de l’EDAR de la Colònia de Sant Pere en sòl rústic, amb una superfície de 
2.559 m2 i en el qual s’ubica la depuradora de cabuda insuficient per tractar les aigües residuals dels 
nuclis als quals ha de donar servei segons les NS vigents, de manera que es fa necessària la seva 
ampliació. 
 
Aquesta necessitat ja es va plantejar per l’Ajuntament d’Artà a l’Agència Balear de l’Aigua i 
Qualitat Ambiental (ABAQUA), en la sol·licitud de connexió de les futures xarxes de clavegueram 
de s’Estanyol, Betlem i San Pedro de data 28 de setembre de 2011. 
 
En informes emesos per l’ABAQUA, en dates 16 de desembre de 2011 i 14 de desembre de 2012, es 
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va deixar constància de la necessitat de realitzar una ampliació de les instal·lacions de l’EDAR de la 
Colònia de Sant Pere, donada la insuficiència de les instal·lacions actuals per a la població màxima 
prevista. En els esmentats informes es plantejava també la insuficiència de la parcel·la marcada a les 
NS com a “Sistema general en sòl rústic. Depuradora” per escometre una ampliació de l’EDAR amb 
capacitat suficient per a la població màxima prevista, fixant la superfície necessària en uns 4.800 m2. 
Els propis informes instaven l’Ajuntament d’Artà a proporcionar a l’Agència Balear de l’Aigua i de la 
Qualitat Ambiental els terrenys necessaris per l’ampliació de l’EDAR, adjacents als actualment 
marcats com a “Sistema general en sòl rústic. Depuradora” a les NS, així com a realitzar les 
modificacions necessàries per a què els paràmetres urbanístics s’adeqüin a les necessitats de 
remodelació i ampliació de l’EDAR. 
 
L’Ajuntament d’Artà va manifestar el seu compromís de dotar de xarxa de clavegueram les zones 
de sòl urbà denominades Betlem i San Pedro en la sessió plenària ordinària de 31 d’octubre de 2016 
(BOIB núm. 143, de data 12 de novembre de 2016). 
 
TRAMITACIÓ PRÈVIA DE LA MODIFICACIÓ PUNTUAL DE NS I DE L’AVALUACIÓ 
AMBIENTAL ESTRATÈGICA. Per l’empresa GAAT, Gabinet d’Anàlisi Ambiental i Territorial, 
es va redactar el 8 de setembre de 2016 la documentació necessària per iniciar la tramitació de la 
Modificació puntual 3a de les Normes subsidiàries de planejament del terme municipal d’Artà: 
ampliació del sistema general EDAR Colònia de Sant Pere (amb una superfície de 5.059 m2) 
juntament amb el document ambiental corresponent a la seva avaluació ambiental estratègica 
simplificada. 
 
La documentació fou remesa a ABAQUA en data 30 de novembre de 2016, que hi va donar 
resposta en l’informe de 7 de març de 2017, que va tenir entrada a l’Ajuntament el 13 de març de 
2017 (núm. 1522) i en el qual es conclou, entre d’altres consideracions, que: “1. Serà necessari 
disposar d’una superfície útil mínima, destinada a sistema general d’EDAR, de 5.950 m2, per poder 
donar servei a tota la població prevista, en les NS d’Artà (8.842 habitants) […] 5. Per agilitar els 
tràmits necessaris per realitzar aquestes actuacions, es recomana la inclusió de totes les 
infraestructures i instal·lacions que conformen el sistema de sanejament i depuració en alta de 
l’EDAR de Colònia de Sant Pere en el planejament municipal (Normes subsidiàries d’Artà) com a 
sistema general d’infraestructures”. 
 
Aquesta documentació també fou remesa el 3 de novembre de 2016 a la Comissió de Medi 
Ambient de les Illes Balears per iniciar la tramitació de l’expedient d’avaluació ambiental 
estratègica simplificada de la modificació puntual 2a de les Normes subsidiàries d’Artà; sol·licitud 
que va causar la Resolució del president de la CMAIB de data 25 d’abril de 2017, per la qual es 
formula l’informe ambiental estratègic sobre la sobre la Modificació puntual 3a de les NS d’Artà 
amb les següents conclusions i condicions: “Primer. Subjectar a avaluació ambiental estratègica 
ordinària la Modificació núm. 3 de les NS d’Artà sobre la base dels criteris de l’annex 4 de la Llei 
12/2016 […] Segon. El promotor, en base a l’art. 20 de la Llei 21/2013 de 9 de desembre, 
d’avaluació ambiental, elaborarà l’Estudi ambiental estratègic […]”. 
 
Així mateix, en resposta a la sol·licitud efectuada per la pròpia Comissió de Medi Ambient de les 
Illes Balears, la Direcció General de Recursos Hídrics va remetre informe de data 23 de maig de 
2017 informant que l’àmbit de les actuacions de la Modificació puntual 3a de les NS “no està 
afectat pel domini públic hidràulic de les aigües superficials, per les seves zones de protecció 
(servitud, policia), ni per zones inundables o potencialment inundables”. 
 
Per l’empresa GAAT, recollint les conclusions del informes d’ABAQUA de 7 de març de 2017 i de 
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la Resolució del president de la CMAIB de data 25 d’abril de 2017, es varen  redactar els següents 
documents que s’adjunten a la present proposta: 
 
- Modificació puntual 3a de les Normes subsidiàries de planejament del terme municipal d’Artà: 
ampliació del sistema general EDAR Colònia de Sant Pere (a una superfície de 5.954 m2) de 5 de 
maig de 2017. 
- Estudi ambiental estratègic corresponent a la Modificació puntual 3a de les Normes subsidiàries 
de planejament del terme municipal d’Artà: ampliació del sistema general EDAR Colònia de Sant 
Pere de data 2 de juny de 2017. 
 
L’esmentada documentació ha estat objecte d’informe tecnicojurídic emès pels serveis municipals 
en data 5 de setembre de 2017, amb les següents conclusions:  
 
“Revisada la documentació citada, redactada per l’empresa GAAT, es considera que és adient per a 
la tramitació d’aquesta modificació puntual, l’objectiu de la qual és el d’ampliar la superfície del 
sistema general en sòl rústic de l’EDAR la Colònia de Sant Pere, amb la finalitat de poder realitzar 
una ampliació de la depuradora que respongui a les necessitats indicades als informes de 
l’ABAQUA. 
 
En el projecte de Modificació de 5 de maig de 2017 es raona i es justifica l’oportunitat i la 
conveniència de la iniciativa en relació als interessos públics exposats. 
 
Per altra banda, el contingut de la documentació presentada s’ajusta a les determinacions de la 
normativa urbanística vigent, concretament al disposat als articles 58.4 i a l’article 171 del 
Reglament LOUS per a l’illa de Mallorca. 
 
Els organismes que es poden veure afectats per aquesta modificació puntual, i als que s’ha de 
demanar informe en el tràmit d’informació pública, són els següents: 
 
- Servei d’Aigües Superficials de la Direcció General de Recursos Hídrics de la Conselleria de 
Medi Ambient, Agricultura i Pesca. 
- ABAQUA. 
- Departament del Territori i Infraestructures del Consell de Mallorca. 
 
Per tot l’exposat, es considera que es pot continuar amb la tramitació de l’expedient i se sotmet a la 
consideració del Ple de l’Ajuntament d’Artà.” 
 
Vist el disposat a l’article 21 de la Llei 21/2013, de 9 de desembre, d’avaluació ambiental estatal, i a 
l’article 10 de la Llei 12/2016, de 17 d’agost, d’avaluació ambiental de les Illes Balears, i vist el 
disposat als articles 52 i 53 de la LOUS, que disposen que la formulació i aprovació inicial de la 
modificació de planejament proposada correspon a l’Ajuntament d’Artà, i a l’article 54 que en regula 
la seva tramitació. 
 
Es proposa al Ple de l’Ajuntament d’Artà l’adopció dels següents  
 
ACORDS: 
 
1. Aprovar inicialment la modificació puntual 3a de les Normes subsidiàries de planejament del 
terme municipal d’Artà ,consistent en l’ampliació del sistema general (EDAR de la Colònia de Sant 
Pere) a una superfície de 5.954 m2, d’acord amb la documentació elaborada per l’empresa GAAT, 
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Gabinet d’Anàlisi Ambiental i Territorial, en data 5 de maig de 2017. 
 

2. Sotmetre a informació pública la documentació corresponent a l’aprovació inicial de la 
modificació puntual 3a de les Normes subsidiàries de planejament del terme municipal d’Artà: 
ampliació del sistema general EDAR de la Colònia de Sant Pere, juntament amb el seu Estudi 
ambiental estratègic, per un termini de 45 dies hàbils, mitjançant l’anunci de l’acord en el Butlletí 
Oficial de les Illes Balears, en un dels diaris de major difusió de les Illes Balears i en la seu 
electrònica de l’Ajuntament d’Artà; i sol·licitar igualment informe de les administracions següents: 
 
- Servei d’Aigües Superficials de la Direcció General de Recursos Hídrics de la Conselleria de 
Medi Ambient, Agricultura i Pesca; 
- ABAQUA; i 
- Departament del Territori i Infraestructures del Consell de Mallorca.>> 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, mostra la seva conformitat. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, també mostra la seva conformitat; no obstant això, diu que és una 
pena que no s’inclogui la modificació del Punt Verd.  
 
Seguidament, els reunits acorden, per unanimitat, la qual cosa representa el vot de la majoria 
absoluta legal requerida per a aquest tipus d’acord per l’article 47.1.ll de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, reguladora de les bases del règim local, i l’article 94.3.m de la Llei 20/2006, de 15 de 
desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears: 
 
1. Aprovar inicialment la modificació puntual 3a de les Normes subsidiàries de planejament del 
terme municipal d’Artà ,consistent en l’ampliació del sistema general (EDAR de la Colònia de Sant 
Pere) a una superfície de 5.954 m2, d’acord amb la documentació elaborada per l’empresa GAAT, 
Gabinet d’Anàlisi Ambiental i Territorial, en data 5 de maig de 2017. 

 
2. Sotmetre a informació pública la documentació corresponent a l’aprovació inicial de la 
modificació puntual 3a de les Normes subsidiàries de planejament del terme municipal d’Artà: 
ampliació del sistema general EDAR de la Colònia de Sant Pere, juntament amb el seu Estudi 
ambiental estratègic, per un termini de 45 dies hàbils, mitjançant l’anunci de l’acord en el Butlletí 
Oficial de les Illes Balears, en un dels diaris de major difusió de les Illes Balears i en la seu 
electrònica de l’Ajuntament d’Artà; i sol·licitar igualment informe de les administracions següents: 
 
- Servei d’Aigües Superficials de la Direcció General de Recursos Hídrics de la Conselleria de 
Medi Ambient, Agricultura i Pesca; 
- ABAQUA; i 
- Departament del Territori i Infraestructures del Consell de Mallorca. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’UIA i PP relativa a 
la cessió de les instal·lacions del quarter de la finca dels Canons 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, explica la moció, que, copiada literalment, diu:  
            
<<En el municipi d’Artà, entre la urbanització de Sant Pere i Betlem i la Colònia de Sant Pere, i 
limitant amb el Parc Natural de Llevant, s’hi troba la finca dels Canons. Aquesta finca tenia un pla 
parcial aprovat el 1991 per construir-hi una urbanització de fins a 2.000 places. 
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L’aprovació d’aquell pla parcial, i a través d’un conveni urbanístic, al 1992 la propietat de la finca, 
Cala Veya, SA, va fer una cessió de propietat a l’Ajuntament d’Artà dels terrenys ubicats més 
amunt de la carretera de Betlem, la MA3331. Aquesta cessió permetia l’ús públic de tota la finca. 
 
La Llei 1/2000, de 9 de març, de modificació de la Llei 1/1991, de 30 de gener, d’espais naturals, 
per la qual s’amplia l’àmbit d’algunes àrees d’especial protecció, va protegir integralment aquesta 
zona, declarant-la ANEI. Aquesta protecció ve motivada per l’interès natural i paisatgístic d’aquesta 
zona artanenca.  
 
Després d’aquesta desclassificació, la propietat de la finca va denunciar el Conveni signat amb 
l’Ajuntament, de manera que aquest va haver de tornar els terrenys cedits, segons la Resolució del 
Tribunal Suprem, al novembre de 2007. Aquest pronunciament va provocar la pèrdua de la 
propietat pública dels terrenys. De tota manera, la propietat, i pendent de la resolució judicial sobre 
la desclassificació que havia interposat, ha continuat cedint l’ús de les cases del quarter a 
l’Ajuntament. 
 
Finalment, el 5 d’octubre de 2010, el Tribunal Superior emet una sentència per la qual el Govern 
Balear va haver de pagar una indemnització de més de 3,6 milions d’euros d’indemnització per 
aquella desclassificació de 2000 i tancava el procés judicial sobre la finca. 
 
En diverses ocasions, i sota diferents fórmules, l’Ajuntament d’Artà ha sol·licitat l’adquisició, per 
part de les administracions supramunicipals, la compra d’aquesta finca. Això s’ha produït de forma 
ininterrompuda des de l’any 2000, que va ser la primera vegada, un cop protegida la finca, que es va 
fer aquesta petició. S’han anat repetint al 2005, al 2011 i al 2015. Al 2016, dins de la presentació 
dels projectes de ser susceptibles de ser finançats per l’impost d’estades turístiques, es va tornar a 
reclamar aquesta compra. 
 
La cessió d’ús del quarter de la finca dels Canons ha permès a la ciutadania d’Artà, però també a la 
de fora, poder gaudir fins a dia d’avui d’unes instal·lacions, properes a la mar, i devora el camí de 
pas de l’Ermita a la Colònia. És per aquest motiu que consideram que l’Ajuntament d’Artà ha de 
manifestar el seu interès per continuar mantenint l’ús d’aquestes instal·lacions (on també, per altra 
banda, s’hi han fet nombroses inversions). 
 
El 3 d’agost de 2017 sortia publicat als mitjans de comunicació, i se’n feia una notícia a la web 
municipal, que el Govern balear compraria la finca dels Canons amb càrrec als ingressos de 
l’impost d’estades turístiques. Notícia que Artà aplaudeix i que permetrà que es pugui ampliar el 
Parc Natural de Llevant amb l’adhesió de la finca al Parc. Igualment permetrà que el Govern balear 
disposi de les edificacions de les Cases de Betlem per tal d’instal·lar-hi aquells serveis que 
consideri més oportuns per a una eficaç gestió del Parc Natural. 
 
Per tots aquests motius, el Ple de l’Ajuntament d’Artà adopta els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Instar el Govern balear que, un cop faci efectiva la compra de la finca dels Canons, ubicada entre 
la Colònia de Sant Pere i Betlem, cedeixi, en la forma jurídica més convenient, l’ús de les 
edificacions conegudes com el quarter, que actualment l’Ajuntament ja està gestionant i tota la part 
de la finca en la qual hi ha aquestes edificacions. 
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2. Trametre aquest acord a les conselleries d’Hisenda i Administracions Públiques i la de Medi 
Ambient, Agricultura i Pesca.>> 
 
El batle diu que està d’acord amb el contingut de la moció. No obstant això, opina que considera 
prematur aprovar la moció, abans de fer-se efectiva la compravenda. Explica que en el projecte de 
l’any 2017 ja es posava aquest punt i que ja s’havia demanat a l’any 2016. 
 
El portaveu d’El PI, Sr. Gili, diu que està d’acord amb la moció, ja que ho havien demanat. Recorda 
que la propietat ens ha deixat l’immoble, encara que en precari. Demana deixar la moció damunt la 
taula fins que la compravenda es faci efectiva. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que aquesta finca té una història, que és una compra per una 
compensació. Explica que va ser propietat de l’Ajuntament fins que, per raons proteccionistes, es va 
haver de tornar a la propietat. Varen tenir la sort, diu el Sr. Lliteras, que la propietat ens va donar les 
claus una altra vegada. Diu que és interessant que el Govern compri aquest immoble amb o sense 
ecotaxa. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que troba a faltar, en el punt numero 1 de la part dispositiva, 
que la gestió es faci amb criteris mediambientals i de sostenibilitat ambiental. 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, opina que no ha deixar la moció damunt la taula. Diu que no té 
cap inconvenient en incloure allò que demana la portaveu d’AA. 
 
Finalment, el batle diu que considera de mal gust donar per sabut una cosa i passar damunt una 
comissió.  
 
Seguidament, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Instar el Govern balear que, un cop faci efectiva la compra de la finca dels Canons, ubicada entre 
la Colònia de Sant Pere i Betlem, cedeixi, en la forma jurídica més convenient, l’ús de les 
edificacions conegudes com el quarter, que actualment l’Ajuntament ja està gestionant i tota la part 
de la finca en la qual hi ha aquestes edificacions, i que se segueixi gestionant amb criteris 
mediambientals i de sostenibilitat ambiental. 

 
2. Trametre aquest acord a les conselleries d’Hisenda i Administracions Públiques i la de Medi 
Ambient, Agricultura i Pesca. 
 
 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA sobre ajudes per a 
l’elaboració de productes a partir de primeres matèries locals 
 
La regidora d’UIA, Sra. Santandreu, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<El municipi d’Artà i la Colònia de Sant Pere té el privilegi de poder dir que els seus ciutadans 
valoren i estimen en escreix moltes de les tradicions i els costums que fa molts d’anys feien servir 
per viure i subsistir els nostres avantpassats. 
 
La situació que viu el camp avui és molt precària i s’està abandonant l’activitat econòmica 
relacionada amb la pagesia. A tall d’exemple, segons la publicació de l’Anuari d’estadístiques de 
l’agricultura, la ramaderia i la pesca de les Illes Balears (pàg. 24), del total de 52.037 ha de 
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superfície de plantació regular de cultius llenyosos, 15.836 ha (el 30 %) han estat abandonades i no 
es recol·lecta la collita que es produeix.  
 
Ara és molta la ciutadania que veu molt important i positiu mantenir viu el treball i el cultiu de la 
terra per tal d’obtenir un producte local i de fabricació pròpia; al cap i a la fi, aquesta forma de fer 
és una manera molt gratificant de mantenir la fora vila viva i neta i el paisatge i el territori 
conservats. Estam parlant, per exemple, de cultivar bé la vinya per obtenir el vi, de mantenir vius 
els ametlers per obtenir bessó i fer-ne el torró, de conservar les oliveres per obtenir l’oli, de tenir 
pastura (ovelles, cabres, vaques) per poder tenir llet i fer el formatge, etc. És d’aquesta manera, amb 
l’elaboració de productes locals, com es poden potenciar i consolidar productes de qualitat del 
municipi. 
 
Segurament, l’elaboració d’aquests productes és costosa, tant pel que fa a l’aspecte humà com pel 
que fa a l’econòmic; per aquest motiu, la creació d’una convocatòria d’ajudes per a l’elaboració de 
productes a partir de matèries primeres locals, pensam que és una gratificació important per a tots 
aquells ciutadans del municipi que inverteixen temps, esforços i doblers per tal de fer perdurar 
productes propis.  
 
Per tots aquests motius, el Ple de l’Ajuntament d’Artà adopta els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Instar l’Equip de Govern a crear una comissió amb membres del sector agroalimentari per 
realitzar, conjuntament amb l’Ajuntament d’Artà, les bases d’aquestes línies d’ajudes i de suport. 
 
2. Instar l’Equip de Govern que, en els pressupostos de 2018, inclogui una partida per donar ajudes i 
suport per a la producció de subproductes a partir de matèries primeres locals.>> 
 
El portaveu d’El PI, Sr. Gili, agraeix el canvi demanat en la Comissió Informativa. Remarca que 
l’Ajuntament ja ha fet feina en aquest sentit.  
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, demana si l’Ajuntament subvencionarà les persones que fan aquests 
productes per hobby. Diu que veuria bé que es donessin ajudes a les persones que es dediquen , però 
no per afició. 
 
La Sra. Santandreu diu que en els acords es parla de crear una comissió, que seria l’especialista en 
la matèria i ella, la Comissió, decidirà a quines persones se’ls donarà l’ajuda. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, demana que també s’inclogui la formació i la promoció dels 
productes que es facin amb les matèries primeres. També diu que l’AODL ja fa feina en un 
document sobre promoció econòmica i pot ser un punt de partida per a la Comissió. 
 
La regidora Sra. Santandreu diu que admet la proposta que ha fet la portaveu d’AA. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Instar l’Equip de Govern a crear una comissió amb membres del sector agroalimentari per 
realitzar, conjuntament amb l’Ajuntament d’Artà, les bases d’aquestes línies d’ajudes i de suport a 
la formació i a la promoció dels productes que es facin amb les matèries primeres. 
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2. Instar l’Equip de Govern que, en els pressupostos de 2018, inclogui una partida per donar ajudes i 
suport per a la producció de subproductes a partir de matèries primeres locals. 
 
 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA per realitzar un 
concurs per regularitzar la situació de Ràdio Artà 
  
La regidora d’UIA, Sra. Moreno, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Al plenari de setembre de 2015, UIA va presentar una moció ja que l’antic concessionari de 
Ràdio Artà va jubilar-se i se’ns va comunicar que a partir d’aquell mateix mes una nova persona 
s’encarregaria de la gestió de la Ràdio Municipal. 
 
Atès que la secretària ens va confirmar que amb Ràdio Artà podíem fer una concessió pública amb 
concurs obert i després de la insistència, llavors, per part del Partit Socialista. 
 
Atès que, des de llavors, hem demanat a molts de plenaris com estava aquest tema i la resposta de 
l’Equip de Govern ha estat sempre que hi estaven fent feina, tornam a presentar la moció a plenari. 
 
Per tot això, l’equip municipal d’Unió Independents d’Artà presenta al Ple de l’Ajuntament el 
següent 
 
ACORD: 
 
Instar l’Equip de Govern a convocar un concurs obert per fer la concessió de l’explotació i la gestió 
de Ràdio Artà, atenint a criteris de ràdio pública, plural i en català.>> 
 
El batle diu que vol matisar que no es discuteix la personalització de ningú. Diu que entén que la 
ràdio és pública, plural i en català. Diu que no s’oposen a aquest concurs. 
 
El portaveu d’El PI, Sr. Gili, diu que no té gaire clar que, si vengués una ràdio de fora, donàs el 
servei que es vol. També diu que no es posaran en contra d’un concurs públic i obert i que, per això, 
s’abstendran en la votació. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, recorda a UIA que ha governat més de 20 anys aquest Ajuntament i 
que no va regularitzar Ràdio Artà. Diu que Ràdio Artà ha fet 30 anys i que el responsable d’ara creu 
que ho fa molt bé. Diu que el seu vot serà en contra. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que hi votarà a favor. Explica que és una proposta que du en el 
programa electoral. Finalment, diu que és de justícia dir que Ràdio Artà no ha estat mai en una 
situació irregular. 
 
La regidora d’UIA, Sra. Moreno, diu que es tracta de regularitzar una situació de la Ràdio i que 
voldria que això quedàs a Artà i que no té res a veure amb la persona que està fent la feina. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 9 vots a favor (UIA, PSOE i AA), 3 abstencions (PI) i 1 vot 
en contra (PP), instar l’Equip de Govern a convocar un concurs obert per fer la concessió de 
l’explotació i la gestió de Ràdio Artà, atenint a criteris de ràdio pública, plural i en català. 
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6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’Unió 
d’Independents d’Artà i d’Alternativa per Artà en defensa de la democràcia i el dret 
d’autodeterminació 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que retira la moció, ja que s’ha presentat una moció similar. 
 
 
A continuació, el batle explica que hi ha dos punts que no figuren en l’ordre del dia, que se n’ha de 
ratificar la urgència i la seva inclusió en l’ordre del dia. 
 
M1. Aprovació, si s’escau, de la Moció en defensa de la democràcia i el dret 
d’autodeterminació 
 
Els reunits acorden, per 12 vots a favor (PSOE, PI, UIA i AA) i 1 vot en contra (PP), ratificar la 
urgència i la inclusió en l’ordre del dia de la Moció en defensa de la democràcia i el dret 
d’autodeterminació. 
 
A continuació, el batle llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<MOTIUS 
 
Antecedents històrics 
 
Tal com es pot llegir al preàmbul de l’Estatut d’autonomia de 2006, “El poble de Catalunya ha 
mantingut al llarg dels segles una vocació constant d’autogovern, encarnada en institucions pròpies 
com la Generalitat –que fou creada el 1359 a les Corts de Cervera– i en un ordenament jurídic 
específic, aplegat, entre altres recopilacions de normes, en les constitucions i altres drets de 
Catalunya. Després del 1714, han estat diversos els intents de recuperació de les institucions 
d’autogovern. En aquest itinerari històric constitueixen fites destacades, entre d’altres, la 
Mancomunitat del 1914, la recuperació de la Generalitat amb l’Estatut del 1932, el restabliment de 
la Generalitat el 1977 i l’Estatut del 1979, nascut amb la democràcia, la Constitució del 1978 i 
l’Estat de les autonomies.” 
 
El Parlament de Catalunya aprovà el 30 de setembre de 2005 la Proposta de nou Estatut 
d’autonomia de Catalunya, que fou acceptada a tràmit pel Congrés dels Diputats el 2 de novembre 
de 2005. Fou aprovat pel Congrés de Diputats el 30 de març 2006 i pel Senat d’Espanya el 10 de 
maig de 2006 després d’una substancial modificació i fou aprovat en referèndum pel poble 
de Catalunya el 18 de juny de 2006. És aleshores, un cop aprovat per les Corts Generals, ratificat en 
referèndum pel poble català, i promulgat i sancionat pel rei Joan Carles I, en resum, un cop ja havia 
entrat en vigor, quan el Partit Popular (PP) decideix portar l’Estatut al Tribunal Constitucional, qui 
l’admet a tràmit. 
 
Les diferents eleccions autonòmiques de 2010, 2012 i 2015 han portat al Govern de la Generalitat 
de Catalunya partits favorables al dret a decidir. Els intents, des de 2010, d’un pacte fiscal acordat 
entre l’Estat espanyol i el Govern de Catalunya que redueixi significativament el dèficit fiscal del 
Principat, semblant al d’altres comunitats autònomes com el País Basc o Navarra, s’han vists frenats 
una i altra vegada per la negativa del Govern espanyol d’arribar a acords econòmics.  
 
És així com el Govern de Catalunya decideix, finalment, sotmetre el futur del poble de Catalunya a 
votació en referèndum. Malgrat els diferents intents de dialogar i pactar un referèndum amb l’Estat 
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espanyol, la Generalitat sempre ha trobat la negativa al diàleg i a l’acord d’exercir el dret dels 
pobles a decidir el seu futur. Així ho recull la Declaració Universal dels Drets Humans i així ho 
reclama la societat catalana, tant a les eleccions de 2012 i 2015, com a la consulta sobre la 
independència de Catalunya duita a terme el 9 de novembre de 2014. Tanmateix, els esforços del 
Govern central per frenar la voluntat del poble de Catalunya ha topat una i una altra vegada amb la 
gent que, organitzada pacíficament i democràticament, reclama poder votar. 
 
Finalment, el 6 de setembre d’enguany s’aprova la Llei 19/2017, del referèndum 
d’autodeterminació, una llei aprovada pel Parlament de Catalunya que “regula la celebració del 
referèndum d’autodeterminació vinculant sobre la independència de Catalunya, les seves 
conseqüències en funció de quin sigui el resultat i la creació de la Sindicatura Electoral de 
Catalunya”. També estableix que “el poble de Catalunya és un subjecte polític sobirà i com a tal 
exerceix el dret a decidir lliurement i democràticament, la seva condició política” i que 
“el Parlament de Catalunya actua com a representant de la sobirania del poble de Catalunya”. Així, 
l’1 d’octubre de 2017 la societat catalana està convocada a elegir lliurement i democràticament el 
seu futur sota la pregunta “Voleu que Catalunya sigui un estat independent en forma de república?”. 
Sí o no, en són les possibles respostes.  
 
Fets actuals 
 
Des del Govern central s’ha criminalitzat una i una altra vegada el Govern de la Generalitat de voler 
destruir la unitat d’Espanya, i s’han posat en marxa tots els motors de què disposa per il·legalitzar 
les urnes amb el pretext d’inconstitucionalitat. Però és en els darrers dies quan s’ha vist la virulència 
de l’Estat espanyol, dirigit pel president del Govern, Mariano Rajoy, i amb el suport dels membres 
de Govern, fent ús de mecanismes poc o gens democràtics, i aniquilant drets fonamentals com la 
llibertat d’expressió, de reunió i de pensament. El Govern ha mostrat la cara més fosca de l’Estat, 
fent ús del poder judicial i demostrant que la transició política del 78 encara no s’ha produït. 
 
Els dies anteriors al 20S ja es va poder veure com la Guàrdia Civil segrestava cartells, notificacions 
i paperetes de l’1O, per ordre de jutges i fiscals de l’Estat, però sota el comandament del Govern 
espanyol. La separació de poders de què presumeix l’Estat ha quedat absolutament al descobert els 
darrers dies. El 20S, però, suposa el retorn als temps més foscos de la dictadura espanyola, que 
demostra no haver superat encara cap mena de transició política des de l’any 77. Dimecres dia 20 de 
setembre es varen assaltar diferents institucions de la Generalitat de Catalunya amb agents de la 
Guàrdia Civil uniformats i servits d’armes llargues. Es varen detenir 15 persones innocents amb la 
intenció única de prohibir la votació de l’1 d’octubre.  
 
Davant aquests fets i sota la mirada del món, el poble de Catalunya va sortir novament al carrer. 
Milers de veus pacífiques clamaren una i una altra vegada la llibertat dels detinguts i la voluntat de 
poder votar. El Govern espanyol, mentre, treia pit dels actes utilitzant com a escut el mot 
democràcia. En definició del DRAE, democràcia és la “forma de govern en què el poder polític és 
exercit pels ciutadans”. Precisament és el que clamava i reclamava la ciutadania catalana, mentre el 
poder polític espanyol enviava agents a detenir personalitats elegides pels ciutadans; enviava també 
vaixells dormitori d’agents de policia als ports de Barcelona i Tarragona; assetjava constantment 
amb el discurs de la por i la intimidació; dissolia per la porta del darrera l’autonomia catalana; i 
controlava el poder judicial, com un braç més del govern absolutista. Dictadura és, també segons el 
DRAE, un  règim polític que, per la força o violència, concentra tot el poder en una persona o grup 
organitzat i reprimeix els drets humans i les llibertats individuals. Veient els fets del 20S, ningú, a 
hores d’ara, no hauria de dubtar que qui ha fet ús de la violència i ha reprimit els drets i les llibertats 
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del poble de Catalunya i de la seva gent és el Govern de l’Estat Espanyol. Segons els membres de la 
Real Academia de la Lengua Española, d’això se’n diu dictadura. 
 
Cal remarcar una i una altra vegada el pacifisme mostrat en tot moment pels catalans i catalanes que 
han sortit al carrer per expressar la voluntat de votar l’1O. Les urnes, les paperetes, els cartells i els 
clavells són les armes que han mostrat els ciutadans de Catalunya enfront els agents de la Guàrdia 
Civil uniformats i armats, dirigits pel Govern.  
 
Des de l’Obra Cultural Balear d’Artà volem donar suport a totes aquestes persones que lliurement 
han decidit defensar la llibertat i la democràcia real traient les urnes al carrer i portant-les als 
col·legis electorals. No podem permetre que les urnes acabin enterrades al costat d’aquells que 
moriren per defensar la llibertat de les persones i el dret a expressar-se lliurement.  
 
Per tot això, l’Obra Cultural Balear d’Artà, presenta al Ple de l’Ajuntament per a la seva aprovació, 
si s’escau, els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Condemnar qualsevol atac a la llibertat d’expressió i de dret dels ciutadans, siguin d’on siguin i 
pensin com pensin.  
 
2. Condemnar els fets del 20S, perpetrats per l’Estat espanyol amb el propòsit d’impedir el dret a 
decidir dels catalans i les catalanes. 
 
3. Donar suport al dret a decidir i a l’autodeterminació del pobles, principi fonamental dels Drets 
Humans. 
 
4. Demanar la llibertat dels presos polítics arran de les detencions que hi ha hagut o que es puguin 
produir en els propers dies, en relació a l’1 d’octubre. 
 
5. Demanar, en la mesura que sigui possible des de l’Ajuntament d’Artà, al Govern espanyol que 
s’assegui a dialogar i pactar un referèndum pactat per tal que els catalans i catalanes puguin decidir 
si volen continuar formant part de l’Estat espanyol o si es volen constituir com a nova república.>>  
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu. 
 
<<Primer de tot, vull donar les gràcies a l’OCB d’Artà per presentar aquesta proposta d’acord al 
plenari de l’Ajuntament d’Artà i a la gent que avui hi assisteix.  
 
Avui hem tornat a treure els llaços, perquè pensam que es torna a produir un atac contra la 
democràcia. Esperem no haver-los de treure gaire sovint.  
 
Dues cosetes que voldríem afegir al que diu la moció: 
 
- Quan xerra que el PP va portar l’Estatut aprovat el 2006, voldríem afegir que queda retallat per la 
Sentència de 27 de juny de 2010, amb la qual 14 articles del text de l’Estatut van quedar anul·lats i 
23 preceptes més van rebre una reinterpretació del contingut. 
- En el darrer acord, quan parla de demanar que el Govern espanyol s’assegui a negociar un 
referèndum amb la Generalitat, al nostre parer això implica que el Govern català ha de tornar 
enrere. Tot i que hi votarem a favor, per a nosaltres aquest acord hauria de dir que el Govern 
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espanyol autoritzi, d’acord amb la legislació estatal i internacional, la celebració del referèndum el 
dia 1 d’octubre. 

 
I deim que l’ha d’autoritzar perquè, segons el nostre parer, és possible.  
 
El dret a l’autodeterminació és un principi fonamental dels drets humans, es tracta del dret 
individual i col·lectiu a “decidir lliurement... la condició política i a perseguir lliurement... el 
desenvolupament econòmic, social i cultural.” 
 

El principi d’autodeterminació es considera generalment relacionat amb el procés de 
descolonització que es va donar després de la promulgació de la Carta de les Nacions Unides, l’any 
1945. L’article 1 d’aquesta Carta (punt 2) recull que un dels propòsits de les Nacions Unides és 
fomentar el respecte al principi d’autodeterminació dels pobles. 
 
L’Assemblea General de l’ONU va reconèixer el 1950 el dret dels pobles i nacions a la lliure 
determinació com a dret fonamental de les persones. Així mateix, el 1952, l’Assemblea General 
resol que el dret dels pobles i nacions a la lliure determinació ha d’incloure’s en els pactes 
internacionals de drets humans. A més a més, disposa que tots els estats han de fomentar l’exercici 
d’aquest dret. D’aquesta manera, es reafirma el principi enunciat a la Carta de les Nacions Unides. 
 
Segons els experts juristes, la Constitució espanyola admet el dret d’autodeterminació de manera 
explícita en l’article 10.2: 
 
«Títol I. Dels drets i dels deures fonamentals  
 
Article 10 
[…] 
 
2. Les normes relatives als drets fonamentals i a les llibertats que la Constitució reconeix que 
s’interpretaran de conformitat amb la Declaració universal de drets humans i els tractats i els acords 
internacionals sobre aquestes matèries ratificats per Espanya.»: 
 
- Carta de les Nacions Unides (1951) 
- Declaració sobre l’atorgament de la independència als pobles i països colonitzats (1960) 
- Pacte internacional dels drets civils i polítics (1966) 
 
Això demostra que és només una qüestió de voluntat política arribar a un acord per poder autoritzar 
el referèndum pel dret a decidir que està convocat per a l’1 d’octubre. S’ha arribat a fer d’aquesta 
manera, que el Parlament, elegit democràticament i amb el mandat electoral de convocar un 
referèndum, ha hagut de construir una legalitat paral·lela, per aquesta manca de voluntat del Govern 
central d’autoritzar-lo des del 2012. No és una situació que ens hagi agafat desprevinguts.  
 
A vegades, la desobediència a la llei, quan aquesta llei no és reconeguda per la majoria social d’un 
territori, és l’única manera per poder-la canviar. Exemples d’això, n’hi ha molts: Ghandi amb la 
independència de l’Índia, Rosa Parks pels drets dels negres als EUA, Nelson Mandela per acabar 
amb l’apartheid, Emelin Pankhurst i les sufragistes o la Revolució de Vellut de Txecoslovàquia 
(1989). Quan la societat catalana ha vist que l’Estat espanyol no atenia les seves demandes, ha 
hagut d’aprovar les lleis de desconnexió al setembre de 2017 (Llei de transitorietat jurídica i 
fundacional de la República i la Llei del referèndum per a l’autodeterminació de Catalunya). 
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I és per aquest motiu, només atribuïble a l’Estat, que ens trobam en aquesta situació. Una situació 
que segurament ningú no hauria desitjat. Una situació que voldríem que no s’hagués produït, perquè 
aquest problema s’arrossega des de la retallada de l’Estatut d’Autonomia de Catalunya aprovat el 
2006 (per dos parlaments i per referèndum) i el poble de Catalunya no ha obtingut més que 
negatives per part de l’Estat.  
 
Ara, l’única sortida és autoritzar el referèndum i seduir la societat catalana perquè vulgui quedar 
dins Espanya, de forma democràtica i una vegada hagin pogut manifestar-se a les urnes. 
 
Declaram que posar urnes perquè la ciutadania pugui decidir el seu futur no pot ser mai il·legal. Si 
ho és, s’ha de desobeir aquesta llei. 
 
Votar és la màxima expressió d’una democràcia. No poder votar és la màxima expressió d’una 
dictadura. 
 
Per tots aquests motius, votarem a favor de la moció.>> 
 
La regidora d’El PI, Sra. Sureda, en primer lloc, dona les gràcies a l’OCB per presentar aquesta 
moció i a la gent que ha vengut al Ple; i, a continuació, llegeix la seva intervenció, que, copiada 
literalment, diu: 
 
<<Sobre el referèndum de Catalunya, consideram que ni la via unilateral que ha agafat Catalunya ni 
la judicial de l’Estat espanyol són la solució al problema, que és polític i que necessita una solució 
política. És necessari el diàleg i el consens que ha mancat per ambdues parts. 
 
Fer un referèndum seria positiu, però si s’hagués plantejat amb unes garanties i consensuat entre 
l’Estat i Catalunya. 
 
En qualsevol cas, nosaltres creim que el Govern espanyol no ha aportat una resposta o una proposta, 
més enllà de la judicial, per tal de donar una solució a aquest conflicte català que fa anys que 
arrossega. 
 
Estam totalment a favor del dret a la llibertat d’expressió, la llibertat d’informació i el dret a la 
reunió pacífica i, per tant, l’Estat ha de deixar d’instrumentalitzar la Fiscalia, perquè és un conflicte, 
com he dit, polític i s’ha de resoldre políticament. 
 
S’han extremat les dues postures i des d’El PI demanam que s’aturin i dialoguin i intentin arribar a 
un consens i a un acord, que és molt difícil, però som conscients que, per les dues parts, hauran de 
cedir. Estam en un moment molt delicat i així com parlen uns i altres de les lleis, de la Constitució i 
dels drets que tenen les persones, hem de pensar que les dues bandes han fallat, s’han perdut per les 
dues parts i demanam que mirin fa quasi 40 anys que hi va haver unes persones que després d’una 
dictadura es varen asseure i varen poder arribar a un consens per millorar el nostre Estat, per tant si 
no hi ha aquest consens i aquest diàleg no es podrà fer res. 
 
Per part nostra, sobre molts dels punts que s’han presentat, hi estam d’acord i els votarem a favor. 
N’hi ha que les modificaríem en algun sentit i, per tant, mirant-ho en positiu, demanarem el vot per 
separat dels punts i en alguns ens abstendrem i en la resta hi votarem a favor.>> 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, demana votar per separat els punts de la part dispositiva. 
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El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que votarà en contra de la moció. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, dona les gràcies a l’OCB i a la gent que ha vengut al Ple aquest 
vespre. Diu que està a favor de la moció. Explica que les persones més joves que varen votar la 
Constitució tenen ara uns 57 anys i recorda en quin context i en quins moments es va aprovar la 
Constitució. 
 
A continuació, els reunits discuteixen sobre si els diferents punts de la part dispositiva s’han de 
votar per separat, com ha demanat el PI i el PSOE, i consideren que no, que la moció s’ha de votar 
tal com està presentada. 
 
Seguidament, la regidora d’El PI, Sra. Sureda, diu el següent: 
 
<<Nosaltres, amb això del tot o res, no hi estam d’acord. Crec que no tot és blanc o tot és negre, hi 
ha matisos que hem dit que ens hi abstindríem i, per tant, el sentit de la moció sortiria igualment 
talment com està presentada i no s’alteraria, però ja he dit que hi ha cosetes que haguéssim canviat. 
D’aquesta manera, hem dit que l’abstenció era en positiu i, a la majoria de punts, hi haguéssim 
donat suport. Però si el batle considera que no ho feim punt per punt, nosaltres ens haurem 
d’abstenir, desgraciadament, i vull que consti en acta, perquè desgraciadament no tot és blanc o 
negre i això no demostra un tarannà de consens i diàleg per part de l’OCB.>> 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, diu que és una llàstima no poder votar per separat els diferents 
punts de la part dispositiva, ja que, alguns dels seus punts, els haurien votat a favor; però, en aquest 
cas, diu que s’abstendran en la votació. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 6 vots a favor (UIA i AA), 1 vot en contra (PP) i 6 
abstencions (PSOE i PI): 
 
1. Condemnar qualsevol atac a la llibertat d’expressió i de dret dels ciutadans, siguin d’on siguin i 
pensin com pensin.  
 
2. Condemnar els fets del 20S, perpetrats per l’Estat espanyol amb el propòsit d’impedir el dret a 
decidir dels catalans i les catalanes. 
 
3. Donar suport al dret a decidir i a l’autodeterminació del pobles, principi fonamental dels Drets 
Humans. 
 
4. Demanar la llibertat dels presos polítics arran de les detencions que hi ha hagut o que es puguin 
produir en els propers dies, en relació a l’1 d’octubre. 
 
5. Demanar, en la mesura que sigui possible des de l’Ajuntament d’Artà, al Govern espanyol que 
s’assegui a dialogar i pactar un referèndum pactat per tal que els catalans i catalanes puguin decidir 
si volen continuar formant part de l’Estat espanyol o si es volen constituir com a nova república. 
 
 
M2. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal del PSOE sobre la 
convocatòria del referèndum i la situació política de Catalunya 
 
Els reunits acorden, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de la Moció 
que presenta el grup municipal del PSOE sobre la convocatòria del referèndum i la situació política 
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de Catalunya. 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Les Illes Balears hem compartit i compartim amb Catalunya part de la nostra història, som 
pobles germans amb cultura comuna, amb una llengua pròpia que ens identifica, amb un dret civil 
diferenciat. L’autonomia de Catalunya, com la nostra, ha estat sempre estretament unida a la 
democràcia espanyola, i avui coincidim en reivindicar un major autogovern i millor finançament. 
 
Les eleccions democràtiques del 15 de juny de 1977 van trencar definitivament amb el règim 
franquista i van suposar l’inici de la recuperació de les institucions d’autogovern, que es plasmarien 
en la Constitució de 1978 i, en el cas de Catalunya, en l’Estatut de 1979. 
 
Més de 35 anys després, recollint l’experiència acumulada per la Generalitat i intentant donar curs a 
una demanda de més autogovern i millor finançament, va ser votat en referèndum per la ciutadania 
catalana l’Estatut de 2006, elaborat i aprovat al Parlament i, posteriorment, negociat i aprovat per 
les Corts Generals. 
 
No obstant això, la frontal oposició del PP a aquest Estatut i la sentència que va alterar allò que 
havia votat la ciutadania van acabar per desbaratar l’intent de renovar el pacte dels anys 1978 i 
1979. 
 
Al 2012 la victòria electoral de les forces independentistes a les eleccions al Parlament de 
Catalunya va suposar l’inici d’un procés de secessió aguditzat progressivament per la falta de diàleg 
entre els governs d’Espanya i de la Generalitat. 
 
Al 2015 unes noves eleccions al Parlament de Catalunya en les quals els independentistes van 
obtenir majoria absoluta en escons —no en vots— han accelerat el procés de l’anomenada 
“desconnexió”, que ha derivat en l’intent de convocar un referèndum sobre la independència de 
forma unilateral, il·legal i sense garanties democràtiques, previst per al pròxim 1 d’octubre. 
 
En aquest marc, en data 31 de juliol de 2017, va tenir entrada al Registre General del Parlament de 
Catalunya la Proposició de llei del referèndum d’autodeterminació. 
 
La Proposició de llei té com a objecte regular la celebració d’un referèndum d’autodeterminació 
sobre la independència de Catalunya, les seves conseqüències en funció de quin sigui el resultat i la 
creació de la Sindicatura Electoral de Catalunya. 
 
Aquest referèndum, tal com estableix l’article 4.3 de la proposició, tendria caràcter vinculant i 
implicaria la secessió de Catalunya respecte de la resta d’Espanya en el cas que els vots afirmatius a 
la formulació de la pregunta (art. 4.2) superassin els negatius (art. 4.4). 
 
Els i les socialistes consideram que el Parlament de Catalunya és manifestament incompetent, a la 
vista de l’article 149.1.32.a de la CE i de la jurisprudència constitucional al respecte (que, per 
coneguda i reiterada, és innecessari reproduir), per a la convocatòria d’un referèndum 
d’autodeterminació i per regular sobre una hipotètica secessió (efecte previst per la iniciativa 
discutida per a un eventual resultat afirmatiu a la pregunta continguda en el text articulat); així 
mateix, també consideram que el conjunt d’aquesta proposició de llei és inconstitucional 
i antiestatutària, per anar en contra d’un dels principis bàsics de l’organització territorial de l’Estat 
continguts primerament a l’article 2 de la CE i contra l’Estatut d’Autonomia, que és la norma 
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institucional bàsica de Catalunya (article 1 de l’EAC). 
 
Així mateix, en data 28 d’agost de 2017, va tenir entrada al Registre General del Parlament de 
Catalunya la Proposició de llei de transitorietat jurídica i fundacional de la república. 
 
Com el seu títol indica, té per objecte la consumació de la secessió i l’establiment d’aquesta Llei 
com a constitució provisional d’un estat català independent que es declara constituït en el mateix 
article 1 del text proposat, la regulació de la successió d’estats i un procés per a l’establiment d’una 
constitució per a aquest hipotètic nou estat, així com diverses altres qüestions que afecten el marc 
institucional de Catalunya i el seu règim electoral. 
 
La majoria de les qüestions plantejades per aquesta Proposició de llei són enterament i 
manifestament alienes a les atribucions del Parlament de Catalunya, circumstància que resulta clara 
d’acord amb la jurisprudència constitucional (STC 42/2014 i STC 259/2015), de la qual es dedueix 
la inexistència d’un dret a la secessió que pugui trobar empara en la Constitució de 1978, per la qual 
cosa resulta impossible que una proposició de llei del Parlament de Catalunya, institució inserida 
dins el marc institucional configurat per la Constitució, l’Estatut i el conjunt del bloc de 
constitucionalitat, declari sense més la constitució d’un nou estat independent en el territori de 
Catalunya, ni reguli cap règim de transitorietat del procés constituent com a conseqüència de la 
declaració inicial continguda en la proposició de llei esmentada. 
 
Així, ambdues proposicions de llei topen amb els límits materials de la Constitució i el bloc 
constitucional, i significadament del mateix Estatut d’autonomia de Catalunya, i en la seva major 
part plantegen qüestions enterament i manifestament alienes a les atribucions de la cambra, com ja 
s’ha dit. 
 
A pesar de les dificultats legals exposades, cal donar una resposta des de la política a la situació 
creada, per superar l’enfrontament entre l’immobilisme del Govern central i la deriva 
independentista unilateral; cal obrir un nou escenari de diàleg i propostes concretes que hauria de 
culminar en una reforma constitucional, que permeti unir un profund autogovern de les entitats 
territorials amb la unitat d’Espanya i el millor reconeixement de la realitat plurinacional del nostre 
país, sense afectar la sobirania del poble espanyol ni la igualtat de drets entre tota la ciutadania, i 
que alhora serveixi per aprofundir en el caràcter democràtic de l’Estat i per garantir el seu caràcter 
social. 
 
Aquesta és una tasca que ens competeix a tots i constatem que, davant la falta de lideratge dels 
governs d’Espanya i Catalunya, ha arribat el moment de subratllar l’existència d’una alternativa ben 
diferent de la falsa disjuntiva entre immobilisme i independència, emplaçant totes les forces 
polítiques a superar l’actual manca de diàleg i a formular propostes en permanent recerca d’amplis 
acords polítics i institucionals. 
 
Democràcia i descentralització política de l’Estat sempre s’han necessitat mútuament, són realitats 
inseparables per garantir la llibertat política. No oblidem que Espanya va néixer de la diversitat, i 
només respectant-la és possible garantir la llibertat i la convivència. 
 
Els nostres trets identitaris, molts d’ells comuns amb Catalunya, i el respecte a aquesta diversitat 
que ens enriqueix donen contingut també a aquesta reivindicació d’avançar en un model territorial 
de caràcter federal, basat en la lleialtat institucional, la solidaritat i la cooperació entre els territoris i 
el Govern de l’Estat, i reclamar un finançament just; reivindicació que compartim, també, amb el 
poble català. 
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Espanya necessita una reforma profunda de la nostra Constitució, que renovi el pacte polític, social 
i territorial que ens vam donar el 1978; reforma que suposi la transformació d’Espanya en un estat 
plenament federal i alhora aprofundeixi en la seva essència democràtica garantint el seu caràcter 
social, responent als anhels de canvi d’una majoria d’espanyols que volen un estat modern, lliure i 
democràtic. 
 
Per tot això, ni els ciutadans ni les ciutadanes de les Illes Balears, ni les seves institucions, Govern, 
consells insulars i ajuntaments, podem obviar la situació social, política i institucional que viu 
Catalunya, ja que aquesta transcendeix del seu àmbit autonòmic i ens afecta a tot l’Estat espanyol, i 
en aquest context proposam adoptar els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Manifestar que qualsevol procés de referèndum o consulta, especialment si té caràcter vinculant, 
s’ha de fer respectant l’ordenament jurídic vigent i dins d’un marc legal que atorgui les màximes 
garanties democràtiques a la ciutadania. 
 
2. Instar el Govern d’Espanya i el Govern de Catalunya a iniciar un diàleg transaccional sincer amb 
la intenció de superar la disjuntiva entre immobilisme i independència, posicions en les quals cada 
govern respectiu es troba instal·lat. 
 
3. Instar totes les forces polítiques a iniciar els treballs d’estudi de la reforma constitucional per a la 
transformació d’Espanya en un estat plenament federal des del consens, diàleg i pluralitat.>> 
 
La regidora d’El PI, Sra. Sureda, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Bé, jo crec que la nostra postura ha quedat clara abans; pots donar arguments tant per un costat 
com per l’altre de coses que s’han fet malament, que han actuat malament, que hi hagut un bloqueig 
per part de l’Estat des de fa molts d’anys, és així! Pensàvem que no arribaríem allà on han arribat 
des de Catalunya, perquè també hem dit que a nosaltres, aquesta via unilateral, no la trobam una 
solució. És un problema, un conflicte polític i s’ha de resoldre políticament i no judicialment. 
 
Les coses, les situacions a Catalunya, empitjoren; aquesta setmana hi poden haver desgràcies 
perquè la gent es comença a posar molt nerviosa i pensam i repetim que no és la manera. 
 
Ens demanam què passarà dia 2, perquè creim que la voluntat que hi ha ara, i segur que tenen una 
estratègia, és aconseguir votar, sabem que el que es voti no tendrà valor legal, a segons quins llocs 
es podrà fer i segons a on, no; per tant, el seu objectiu serà votar. 
 
Però pensam que, abans d’això, s’ha de fer amb garanties, perquè així no hi ha solució, s’han 
d’asseure i han de dialogar. 
 
Em sap molt de greu pensar que hi ha el tot és blanc o tot és negre, crec que els extrems són dolents 
i que no es vulguin acceptar posicions, i a més quan es diuen les coses en positiu, es vulgui 
bloquejar; tothom ha de cedir un poc. En aquest cas no hem demanat cap canvi, això ho dic per la 
moció anterior i pens que el que és important és dialogar i poder arribar a consensos.  
 
Nosaltres en aquest cas votarem a favor i, de la mateixa manera que he demanat el vot per separat 
dels punts de l’anterior moció, demanaríem que en aquesta els punts 1 i 2 vagin per un costat, que 
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votarem a favor, i el 3 per un altre, que ens hi abstendrem per un sol motiu, nosaltres pensam que sí 
que hi ha d’haver un canvi constitucional a l’Estat, però nosaltres no hem de dir quin ha de ser 
aquest canvi, sinó que sigui l’acord al qual s’arribi, si ha de ser un estat federal, que sigui arran 
d’aquest estudi, on tots els representants polítics hi formin part.>> 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Ara faré un altre míting, no molt diferent de l’anterior, però amb altres arguments. Primer de tot, 
vull dir que la moció que avui ha llegit la portaveu del PSOE no és la que ens enviaren per correu 
electrònic després de les comissions informatives. Hi ha hagut canvis. Ens podeu explicar quins són 
els que hi ha hagut?  
 
[Ho reconeixen i diuen que la que s’aprovarà i discutirà és la que es presentà, no la que s’ha llegit.] 
 
Entre el novembre de 2005 i el maig de 2006 fou sotmès a discussió per les Corts Generals el nou 
Estatut d’autonomia de Catalunya. Durant aquest període, es posaren de manifest les diferències 
entre el PSOE i els partits que l’aprovaren al Parlament català fins que, al gener de 2006, el 
president del Govern espanyol, José Luis Rodríguez Zapatero (que va dir allò de “aprobaré el 
estatuto que salga del Parlament catalán”), i el cap de l’oposició al parlament català, Artur Mas i 
Gavarró, pactaren una fórmula de consens en els aspectes polèmics de l’esment de Catalunya com a 
nació i el finançament. Aquest text fou aprovat per ambdues cambres del Parlament espanyol, 
malgrat alguns intents de recusació del PP i el Consell General del Poder Judicial. 
 
Mentrestant, a Barcelona tengué lloc, el 18 de febrer, una multitudinària manifestació contra les 
retallades a l’Estatut aprovat pel Parlament català. Aprovat el 30 de març al Congrés dels Diputats 
amb el suport del Partido Socialista Obrero Español, CiU, el Partit Nacionalista Basc, Izquierda 
Unida, ICV, el Bloque Nacionalista Galego i Coalición Canaria, i amb els vots en contra d’ERC, 
Eusko Alkartasuna i el PP, i al maig fou aprovat pel Senat sense modificacions. 
 
El 18 de juny de 2006 fou sotmès a referèndum a Catalunya i aprovat per un 73,23 % de vots 
favorables, amb una participació del 48,8 %.  
 
Però, en una sentència del TC de 27 de juny 2010, un estatut aprovat per dos parlaments i un 
referèndum és retallat escandalosament pel Tribunal Constitucional, per una demanda del PP que, a 
més, va demanar firmes per tot l’Estat “contra los catalanes”. 
 
Ens podem demanar, així: qui és qui no entén qui? 
 
En aquesta moció no parlau de la negativa a negociar amb el Govern català, al 2010, d’un nou 
sistema de finançament; no parlau de les massives manifestacions en la Diada de Catalunya des de 
2012; no parlau de la negativa de l’Estat a donar suport al procés participatiu de 9 de novembre de 
2014; no parlau de la inhabilitació ni de les sancions a càrrecs electes per deixar participar la gent a 
unes votacions; no parlau de les detencions que s’han produït aquests darrers dies. Deixau molta 
informació que justifica la situació on ens trobam avui. 
 
Deis que és un referèndum unilateral, il·legal i sense garanties democràtiques, segons la 
interpretació que fa l’Estat de la llei espanyola. Unilateral i sense garanties perquè l’Estat espanyol i 
el seu Govern, que hi és gràcies al suport del PSOE, no ha volgut mai negociar amb el Govern de la 
Generalitat. 
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Il·legal segons la interpretació que en fa de les lleis el Govern espanyol, a les ordres del qual està el 
sistema judicial espanyol. 
 
Com respongueren a un exitós esportista que va dir que Catalunya no podia botar-se el semàfor en 
vermell, què s’ha de fer quan aquest semàfor mai no es posa en verd? Ni tan sols en groc? 
 
Segons el dret internacional, això és ben possible. Segons la Sentència de 22 de juliol de 2010 del 
Tribunal Internacional de Justícia de la Haia, “no existeix en dret internacional cap norma que 
prohibeixi les declaracions unilaterals d’independència”. No han declarat la DUI, han volgut 
demanar a la ciutadania què volen. I això se’ls està prohibint.  
 
Plantejau uns acords que hauríem signat fa 7 anys. Plantejau uns acords que arriben tard. Des del 
2010 que la Generalitat ho intenta. El 2015 convocaren unes eleccions en les quals parlaven del 
referèndum. Estan complint un mandat popular. Contra això, no és la llei, la que ha d’actuar. És la 
política. I això no s’ha fet. I el PSOE, per omissió, però també per acció, per donar-li el govern el 
2016 al PP, n’és còmplice. 
 
A més, avui estam en una situació de repressió i pèrdua de molts de drets democràtics que no 
podem tolerar i que ja hem discutit en la primera moció.  
 
Per tots aquests motius, UIA votarà contra aquesta moció.>> 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que se xerra de si s’ha de votar o no dia 1 d’octubre, quan el 
Tribunal Suprem ha decidit que no es pot votar; i també el president del PP ha dit que no es pot 
votar. Diu que votarà contra la moció. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que pensa que el PSOE té la capacitat per fer el que es demana 
en aquesta moció. Opina que els poders polítics han d’escoltar al 80 % de la població que vol votar 
dia 1 d’octubre. Diu que aquesta moció arriba tard i que no aporta res en aquest moment del debat. 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, diu que accepta la votació per separat dels tres punts de la part 
dispositiva. 
 
A continuació, se sotmet a votació el primer punt de la part dispositiva i els reunits, per 6 vots a 
favor (PSOE i PI) i 7 vots en contra (UIA, AA i PP), no l’aproven per manca de quòrum en la 
votació.  
 
Seguidament, els reunits acorden, per 6 vots a favor (PSOE i PI), 6 vots en contra (UIA i AA) i 1 
abstenció (PP), empat que dirimeix el vot de qualitat del batle, instar el Govern d’Espanya i el 
Govern de Catalunya a iniciar un diàleg transaccional sincer amb la intenció de superar la disjuntiva 
entre immobilisme i independència, posicions en les quals cada govern respectiu es troba instal·lat. 
 
Finalment, els reunits voten el punt número 3, el qual, per 3 vots a favor (PSOE), 7 vots en contra 
(UIA, AA i PP) i 3 abstencions (PI), no s’aprova per manca de quòrum en la votació.  

 
 
7. Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de juliol i agost de 2017 
 
A continuació, es dona compte de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de juliol i agost 
de 2017. 
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Seguidament, els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
8. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que UIA i el PP han presentat escrits de precs i preguntes, el qual es llegeix  a 
continuació. 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA UIA 
 
Precs 
 
- El curs escolar i polític comença. Volem desitjar a tota la comunitat educativa un any ple 
d’aprenentatge, cultura i vivències. I a la classe política, seny i respecte en les decisions. 
 
Resposta: Ens sumam al prec. 
 
- Encara no han donat resposta a la impugnació d’UIA del procés d’adjudicació de les obres de la 
plaça del Conqueridor i dels carrers de Montserrat Blanes i de Ramon Llull. En plenaris passats 
demanàrem que es fes la resposta per escrit, tal com s’havia fet la impugnació. Ens diguéreu que 
compliríeu els terminis, que segons vosaltres només us limitàreu a dir que 6 mesos després de la 
resolució tàcita es pot posar el contenciós administratiu. Seguim insistint i demanam que ens donin 
resposta per escrit tal com es va fer la impugnació. 

 
Resposta: Segons els nostres serveis jurídics, la resposta pot ser de forma expressa o de forma tàcita 
i s’ha triat la segona opció. 

 
- La paret de la finca de la parcel·la 138 del polígon 12 caigué al gener de 2017. Ens diguéreu que 
no teníeu pressupost per fer-ho. Demanam que ens faceu arribar un informe que determini que la 
reparació no és necessària perquè no presenta cap perill per a la ciutadania. 

 
Resposta: Al passat plenari del mes de 24 de juliol presentàrem l’aprovació inicial de l’expedient de 
modificació de crèdits núm. 7/2017 del pressupost en vigor, en la modalitat de crèdit extraordinari i 
suplement de crèdit, a la qual us vàreu abstenir. Dins aquesta modificació hi havia la reparació 
d’aquest mur. Es farà en breu. 
 
- Així mateix, volem donar l’enhorabona a tots i a totes les participants en la cursa de la Fira, no 
només per l’impuls esportiu que dona al poble, sinó també per l’aportació simbòlica d’1 € per 
participant destinat a la Fundació Banc de Sang i Teixits de les Illes Balears. 

 
Resposta: Ens hi adherim. És voluntat d’aquest Equip de Govern impulsar aquest tipus d’accions 
solidàries dins les curses en les quals l’Ajuntament participa. Prova d’això són les diferents 
campanyes que hem fet a favor del VIH, els Donants de Sang o l’esclerosi múltiple. 
 
Hisenda 
 
- Ens diguéreu, erròniament, que al gener de 2017 es faria la nova liquidació per l’ocupació de la 
via pública a l’empresa que ocupa la via pública del carrer de Montferrutx de la Colònia. El mes 
passat encara no s’havia fet. Ja som al setembre. Ja s’ha fet? Per quin import? Fins quan? 
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Resposta: Mentre estigui dins termini, ho poden fer quan vulguin. 

 
- Una veïna del carrer de Ciutat reclama, per segona vegada (RGE núm. 312 i RGE núm. 5087), la 
quantitat de 3.208,07 € per un error de càlcul mètric en l’ocupació de la via pública. S’ha fet ja 
aquest recàlcul? Se li ha contestat? 

 
Resposta: Encara no, però es farà en breu. 

 
- Dia 11 de setembre es dona sortida a un contracte menor del servei de redacció del projecte 
d’actuacions d’accessibilitat i seguretat en itineraris escolars per valor de 3.375 € més IVA 
(RGS núm. 1899). A continuació, el mateix dia, es dona sortida (RGS núm. 1906) a la 
documentació requerida per al Pla especial d’ajudes a les corporacions locals per obres i serveis per 
les actuacions de millora d’accessibilitat als centres educatius. Com és que se sol·licita una ajuda, 
tant de bo ens sigui concedida, si encara no s’ha fet l’informe i, per tant, no es tenen les 
conclusions? 

 
Resposta: El RGS núm. 1899 correspon als honoraris de redacció d’un projecte per a la realització 
d’unes actuacions ja detectades anteriorment i el RGS núm. 1906 correspon a la presentació de la 
subvenció per a un projecte de millora i accessibilitat als centres escolars dins el marc de la 
convocatòria del pla especial d’ajudes 2017-2018. 

 
Infraestructures 
 
- En el plenari de juliol, parlàrem d’una notícia publicada en la darrera edició del Bellpuig, en la 
qual un ciutadà fa palès el fet que els senyals de trànsit des de Cala Rajada i Capdepera desvien el 
trànsit rodat cap a Manacor i Palma per Artà. Demanàrem que es notificàs aquesta circumstància al 
Consell de Mallorca, de manera que aquest trànsit circuli en direcció Son Servera i així evitar 
aglomeracions per dins el nostre municipi. Ens contestàreu que ho verificaríeu i ho traslladaríeu al 
Consell. Quines passes s’han fet? 

 
Resposta: Són senyals que daten de fa molts d’anys, no tenim clar que aquesta mesura faci que el 
trànsit circuli per altres carreteres i ens fa por que els camions de gran tonatge que sàpiguen aquesta 
situació sí venguin per Artà. 

 
- El mobiliari urbà, especialment el del carrer de Ciutat, està en un estat deplorable, tant de neteja 
com de manteniment. Ha passat l’estiu, quan més visitants tenim, i el carrer segueix igual, tot i que 
ens diguéreu que llevaríeu tot el mobiliari i l’adaptaríeu a les noves necessitats del carrer. Què, com 
i quan es farà aquesta intervenció? 
 
Resposta: Hi estam fent feina, no puc donar una data concreta. 

 
- És el cinquè ple en què feim aquesta pregunta: en data 20 de març la DG d’Energia i Canvi 
Climàtic demanava a l’Ajuntament quin era l’interès real per fer arribar-hi la instal·lació del gas 
natural. Demana que s’expliqui si l’arribada del gas natural és una qüestió que hagi suscitat interès 
per part de la ciutadania o sectors econòmics. En els plenaris passats ens diguéreu que encara no hi 
havíeu fet feina. Quines passes heu fet? Heu detectat aquest interès? Heu fet qualque actuació per 
conèixer l’opinió ciutadana i dels sectors econòmics? Hem d’entendre que aquest Equip de Govern 
no té cap interès en la possibilitat de donar aquest servei? 
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Resposta: Ens hem posat en contacte amb la DG d’Energia per tal de saber si encara era necessària 
aquesta informació, ens han dit que, si la tenim, la hi enviem i que seríem dels primers municipis 
que li farem arribar. 
 
De tota manera, ens hem posat en contacte amb l’Associació Empresarial per tal d’esbrinar quin 
interès tendrien els seus associats. Prest sortirà una enquesta a la web per tal de veure quin interès 
en té la ciutadania. Si se us ocorr altra forma de saber l’interès de la ciutadania sobre aquest tema, 
us deman que m’ho digueu. 

 
- Al plenari del mes d’abril férem un prec per tal que s’instal·lin més senyals d’aparcament (P) a 
diferents carrers de la zona de na Pati, ja que els que hi ha no són suficients o prou clars a l’hora de 
guiar el trànsit turístic en aquesta zona. Ens contestàreu que es traslladaria a la Policia Local i que 
des de Policia i Urbanisme han tractat els accessos a peu i estan definint la nova senyalització 
d’aquests accessos. A quines conclusions s’ha arribat? Quines actuacions s’executaran? 

 
Resposta: En breu començaran les tasques d’adequació de la zona del pàrquing que no correspon al 
terreny del PAC i s’aprofitarà per reforçar la senyalística en aquells llocs que la Policia Local 
consideri oportú. 

 
- A la plaça de l’Aigua no hi ha senyal de circulació i els cotxes no volten com toca, fent infraccions 
que poden tenir conseqüències, es pot posar un senyal de rotonda a la plaça per evitar-ho? 

 
Resposta: Ja s’ha instal·lat de forma provisional, a l’espera que arribin els senyals definitius. De 
tota manera, per tal de no carregar de senyalística la plaça, intentarem senyalitzar-ho abans. 

 
- En un registre d’entrada, l’empresa concessionària de la recollida de residus i neteja viària fa una 
sèrie d’al·legacions a l’empresa que els ha fet l’auditoria. Ens poden informar de quines són les 
al·legacions que han fet? Ja han obtingut resposta per part de l’empresa auditora? Quina? 

 
Resposta: Teniu tota la informació per correu electrònic. 

 
- Hi ha una petició perquè el carrer de l’Abeurador sigui de doble direcció també per a bicicletes i 
per a motocicletes. El juliol encara no havíeu contestat. Què heu contestat? Si no ho heu fet, què 
contestareu? 

 
Resposta: No està contestat de manera oficial, però hem tractat el tema i consideram que el perill 
que això comportaria és massa elevat. Esperam l’informe de policia, però difícilment serà positiu a 
la demanda. 

 
- S’ha fet un escrit de resposta a les al·legacions de l’empresa de recollida de residus i neteja viària 
arran d’una auditoria feta. Segons aquesta resposta, a la pàgina 3, s’hi diu que s’han fet 
“modificacions de contracte acordades inicialment”. Quines modificacions contractuals s’han fet? 
Per què no han passat pel plenari si és aquest l’òrgan de contractació? 

 
Resposta: No hi ha hagut cap modificació; si n’hi ha d’haver, passaran per plenari. 

 
- Al juliol es va pagar una factura per valor de 6.025,8 euros per concepte de “tasques de neteja 
d’espais municipals juny”. En què consisteixen aquestes tasques? 

 
Resposta: Neteja de camins rurals. 



24 
 

 
- Al plenari de maig férem una pregunta sobre la llicència d’activitats de la carpa del Poliesportiu. 
Ens diguéreu que el que era urgent era resoldre el tema de les llicències d’activitats en totes les 
instal·lacions del municipi. Quines instal·lacions municipals no tenen llicència, actualment, 
d’activitats? Quines heu tramitat des del juliol de 2015? 

 
Resposta: Hi ha una casuística molt variada i multitud d’espais a revisar des d’Urbanisme i arran de 
la possibilitat de tenir un enginyer a jornada completa ens permet poder fer feina en aquest tema. No 
tenc dates concretes, però tota obra nova ja es fa amb la llicència corresponent, podem parlar de 
l’estació del tren, de l’aparcament de ses Pesqueres, de la casa del c/ dels Quatre Cantons, es fa 
feina amb l’aparcament de na Pati, l’Escola d’Adults. 

 
Urbanisme 
 
- Segons ens diguéreu en el plenari passat, hi havia diferents interpretacions sobre la moratòria per 
donar llicències en urbanitzacions sense clavegueram. Concretament, la qüestió era si a partir del 17 
d’agost es podrien continuar donant llicències a Betlem i Sant Pere. Ens diguéreu que esperàveu el 
posicionament del Consell. Ja teniu un posicionament definit? Es podran continuar donant llicències 
a partir del 17 d’agost? 

 
Resposta: A hores d’ara no es poden donar llicències. 

 
- Després de dedicar tants de recursos i temps en un tema privat com va ser la moció presentada per 
l’Equip de Govern sobre la residència al Polígon dels Pujols, ens diguéreu que hi havia uns nous 
inversors francesos interessats i que féreu una reunió amb ells. En quin punt es troba actualment? 

 
Resposta: No hi ha novetats. 

 
- Hi ha hagut reclamacions per la invasió d’espais de les terrasses a la plaça del Conqueridor, 
sol·licitant-ne la seva delimitació. En el plenari passat no s’havia contestat ni fet res a l’espera del 
nou enginyer. Ara que ja hi és, s’ha contestat la demanda? Quines passes s’han fet al respecte? 

 
Resposta: S’està estudiant aquest fet i properament intentarem donar-li solució. 

 
- Un ciutadà de la Colònia de Sant Pere es queixa del mal provocat pels ovins del veïnat. En el 
plenari de juliol, tot i ser un registre d’entrada del 14 de juliol, no en teníeu constància. Què s’ha fet 
al respecte? S’ha parlat amb ambdues parts? Què s’ha acordat?  
 
Resposta: Per tal d’aclarir el tema, he cridat a la seva representant avui a les 12.30 h i no m’ha 
contestat, demà ho tornaré a intentar. Pensam que poden ser cabres assilvestrades, per la qual cosa 
la denuncia s’hauria de fer davant la Conselleria de Medi Ambient. 
 
Mobilitat 
 
- Un veí reclama a l’Ajuntament la reparació dels mals causats en el seu vehicle a causa de la rampa 
situada en el carrer de Cristòfol Ferrer Pons, a l’altura del número 13. A més, demana la seva 
eliminació per evitar futurs perills. Què es pensa fer al respecte? 

 
Resposta: No és una rampa al carrer de Cristòfol Ferrer Pons, és una rampa situada al carrer de 
Rafel Blanes, amb registre d’entrada núm. 4342, a l’altura de Can Jaumí. Tampoc no demana la 
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seva eliminació, sinó la seva rectificació. Es va contestar amb el RGS núm. 1837, de 2 d’agost de 
2017, i s’ha millorat la senyalització d’aquesta rampa i no hem tengut més incidents.  

 
- En el passat plenari ens comunicàreu, a l’efecte d’una pregunta nostra, que durant la setmana del 
26 al 30 de juny es procediria a la retirada dels vehicles mal aparcats i/o abandonats dels quals 
alguns veïns es queixaven. En el plenari de juliol no teníeu la informació. Quants se n’han retirat? 

 
Resposta: Pendent del cap de la Policia. 

 
- Una veïna del carrer del Sol, Artà, sol·licita l’aparcament altern per trimestres al carrer esmentat, 
davant la dificultat d’accedir a alguns habitatges. Se li ha respost? S’ha informat la persona 
competent per al seu estudi? 

 
Resposta: No se li ha respost i la persona competent ho té sobre la taula per tal de redactar-ne un 
informe. 
 
Festes 
 
- Quin import s’ha pagat en concepte de SGAE els anys 2016 i 2017? Quins esdeveniments han 
pagat quota aquests dos anys? Quina quantitat es deu actualment? 

 
Resposta: Al 2016, 4.212,80 €, i al 2017, 3.432,60 €. No es deu res. Són actuacions corresponents a 
les festes de Sant Pere i Sant Salvador dels anys 2016 i 2017, i també representacions del que es fa 
al Teatre. 

 
Promoció econòmica 
 
- Segons el Conveni amb l’Associació Empresarial d’Artà, i segons les vostres informacions, 
aquesta entitat ha de ser l’encarregada de la gestió de la marca D’Artà a l’Estació de Tren, feina per 
la qual se’ls atorga una subvenció de 70.000 euros (i ja hem dit diverses vegades que, segons la Llei 
de subvencions, una subvenció no pot tenir una contrapartida, com és la de la gestió a canvi de 
doblers). Segons la informació de què disposam, s’han pagat al 2017 factures per suport a l’atenció 
al públic de l’Estació, pels mesos de gener a juliol de 2017, per un import total de 15.246 euros. En 
aquesta mateixa pregunta del maig ens diguéreu que els pagaments que s’havien fet fins aleshores 
eren de 2016 i que el servei de l’associació va més enllà de la gestió de la marca D’Artà. Quantes 
persones estan fent feina a l’Estació? Qui paga cadascuna d’aquestes persones? Què s’ha pagat amb 
aquestes factures per valor de 15.246 euros? 

 
Resposta: Hi fan feina dues persones i les paga l’Associació Empresarial. Les factures, de les quals 
deis tenir la informació, deuen tenir concepte, si voleu que ho facem, per nosaltres cap problema, 
però digau clarament quines són. 

 
- El Conveni amb l’Associació Empresarial, pel qual se li atorguen 70.000 euros, només parla de 
col·laborar en diverses actuacions amb l’Ajuntament (amb la gestió del centre de l’Estació, en la 
gestió de la plataforma destinada a la comercialització de serveis de la marca D’Artà, en la 
realització d’accions de dinamització de vendes i fidelització de clients, en la captació de noves 
empreses per la marca D’Artà, etc.). Quines feines concretes està realitzant l’Associació 
Empresarial amb aquesta assignació econòmica?  

 
Resposta: Totes les acordades i detallades en l’expedient. 
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- En el marc de col·laboració institucional de la FEMP i l’Institut de la Dona per a la Igualtat 
d’Oportunitats, s’està oferint la iniciativa per a l’emprenedoria i la millora professional de les dones 
en l’àmbit rural. Disposen d’aquesta informació per donar a conèixer el projecte les àrees d’Igualtat 
o de Desenvolupament Local (ADL)? S’ha repartit la informació entre l’Associació Empresarial? Si 
és que no, per què? 

 
Resposta: Arran de la pregunta, l’ADL se n’ha informat; és un informació que no ens havia arribat i 
que no tenim cap problema en fer-ne difusió, d’aquestes ajudes o d’altres de les quals tenguem 
informació. 
 
- Quines despeses ocasionades per la Fira s’han hagut de pagar? A quant s’apugen? Hi havia 
assegurança de suspensió d’esdeveniments? 

 
Resposta: La Fira encara no està totalment liquidada, hi ha hagut despeses, perquè hi ha hagut molts 
d’actes que sí s’han pogut fer totalment o parcialment. Aquesta assegurança, la feim per a 
esdeveniments concrets, no per a programes de festes o promoció, com és el cas. 

 
- Amb RGS núm. 2094, de 8 de setembre, es remeten a la Conselleria de Turisme els documents 
requerits pel Consorci Borsa d’Allotjaments Turístics 2017, referent a la rehabilitació de l’edifici 
del mercat. La Conselleria també demanava en el mateix document (RGE núm. 5189) l’informe de 
viabilitat tècnica de l’adequació del vial costaner entre s’Estanyol i Montferrutx. S’ha enviat? 

 
Resposta: Sí, hi ha dos registres de sortida, el 2044 i el 2094. 

 
- El RGE mencionat anteriorment (núm. 5189, d’1 de setembre) fa referència al Pla de 
desenvolupament turístic municipal. En tenim un? Quin? 

 
Resposta: El darrer aprovat és el de 2015; de tota manera, cal comentar que, en una visita a l’ATB, 
ens van recomanar no fer feina en aquests plans, perquè no es tendrien en compte per res, al contrari 
de la passada legislatura, que havien de ser el centre de totes les polítiques, ni una ni l’altra, ni una 
les va tenir en compte i l’altra, que no en volia saber res, ara hi fa referència. Els ajuntaments, com 
sempre, ballam al ritme que ens toquen. De tota manera, hem presentat justificació del darrer Pla 
aprovat. 
 
- Ens podríeu recordar què es va pagar per l’estudi projecte “Junts fem créixer Artà”? Segons aquest 
estudi, les principals prioritats dels negocis són de promoció, aparcament i neteja. Analitzades les 
necessitats, la formació en idiomes i màrqueting ocupen els primers llocs. Com així només se n’ha 
ofert un curs (una càpsula formativa segons la terminologia emprada en l’estudi)? Quant a les altres 
3 càpsules: quan?, quines?, com ara, per exemple, la promesa activitat de gestió de xarxes 
(networking). 

 
Resposta: Es un pla elaborat per l’Associació Empresarial amb els seus recursos i que tenim com a 
eina de feina, no és un guió a desenvolupar punt per punt. 

 
- En aquest informe també es fa referència a la contribució a la qualificació dels empresaris i 
empresàries i al desenvolupament dels vincles entre formació i mercat laboral (pàg. 15). Quines 
actuacions s’han fet? 
 
Resposta: S’està estudiant la possibilitat de fer diverses actuacions de formació, a més del Pla 
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d’ocupació, un esborrany del qual tendrem en breu per fer-hi feina. 
 

- Poden confirmar les dades de la Mostra de Cuina Mediterrània que tendrà lloc en la Colònia de 
Sant Pere?  
 
Resposta: Quines dades? 
 
Participació Ciutadana 
 
- En el procés de votació dels pressupostos participatius, està garantit una persona un vot? O poden 
votar persones amb diferents entitats? 

 
Resposta: En principi, ha de ser una persona un vot, i les societats i entitats no poden votar amb el 
CIF de la societat o entitat. Per què m’ho demana ? 

 
- Per què no han estat visibles per a tothom les propostes que es podien votar, al marge de la 
identificació?  
 
Resposta: Va ser una decisió tècnica. Si a l’hora d’avaluar el procés es troba que no va ser correcta, 
es canviarà de cara a propers processos. 

 
- Hi ha projectes que formen part de contractes en vigor de l’Ajuntament, com ara la neteja del 
poble (3r més votat) o la neteja a la Colònia de Sant Pere (11è més votat), que és responsabilitat de 
l’empresa concessionària. Què es té previst en aquest projecte? 

 
Resposta: La normativa preveu que les actuacions han de tenir un inici i un final i que no poden 
afectar els contractes vigents. Per tant, la proposta es podria dur a terme durant l’any 2018 
 
- Hi ha projectes que són prou amples i la quantitat que es destina al pressupostos participatius no 
serà suficient, com ara la reparació de la xarxa municipal d’aigua potable (la més votada) o el 
tanatori a la Colònia (la segona més votada): com es faran aquests projectes? Fins on arribarà 
l’aportació municipal? 

 
Resposta: Es destinaran les quantitats màximes que permet el procés. Per a mi, és diferent la 
proposta de la renovació de la xarxa municipal d’aigua potable, que evidentment requereix d’una 
inversió milionària que la del tanatori, que, tal volta amb un complement pressupostari, el podríem 
dur a terme. 

 
- Hi ha projectes que es tenen previst desenvolupar des de l’Equip de Govern i que, fins i tot, han 
obtingut subvenció del Consell, com ara la millora del Poliesportiu o els banys del mateix 
Poliesportiu: com es gestionarà si guanya aquest? Quin és el projecte concret? 

 
Resposta: Demà tenim una reunió amb l’equip tècnic i trobarem la solució, la qual es consensuarà 
amb les persones que han fet les propostes i, si voleu, dimecres us puc comunicar la decisió. Per a 
mi, la solució és senzilla.  
 
Interior 
 
- Quan es constituirà el tribunal per cobrir les plaça d’assessor jurídic? 
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Resposta: Properament, ja falta poc. 
 

- Pel que sabem, hi ha reclamacions d’obligacions de tasques i de retribució i és l’Ajuntament qui 
les ha de resoldre. S’han resolt totes? Si és que no, quan es té previst que siguin resoltes? 

 
Resposta: Si em detalla a quines es refereix, li puc donar resposta una per una. 

 
- Aquest estiu hi ha hagut una queixa d’un veí sobre el fet que un operari de l’Ajuntament es 
“passeja per Montferrutx molestant la gent dient, amb paraules de mala educació, que no es tudi 
aigua”. I diu que va ser “amenaçat”. Què en sabem d’això? Quines passes s’han fet per esbrinar-ho? 
Què s’ha contestat al veí? 

 
Resposta: Vaig  xerrar personalment amb la persona que va fer la queixa, i es va contestar el passat 
7 de setembre, amb RGS núm. 2070. 

 
- En quin punt es troba el catàleg de llocs de feina? Quina és la valoració que fa l’Equip de Govern 
sobre el mateix i sobre les contestes que han fet els treballadors referent a les fitxes entregades? 

 
Resposta: Camina més a poc a poc del que voldríem, però és una eina imprescindible, obligatòria i 
que volem tenir llesta al més aviat possible. Pel que fa a les reclamacions, n’hi ha de tot tipus i, 
gràcies a la feina que s’està fent, s’estan trobant situacions molts diverses, a les quals haurem de 
donar solucions. És un feina que aquest Equip de Govern ha volgut enllestir i entenem que és un 
exercici de transparència i de responsabilitat que la ciutadania reclama. 

 
Medi Ambient 
 
- El 27 de febrer de 2017 es va fer un contracte, per valor de 18.000 euros més IVA, per fer el 
manteniment i neteja de zones urbanes i forestals amb ramat equí. Cada mes es paga una factura de 
2.196,15 euros. Quines zones fins a dia d’avui, des de l’inici del contracte, s’han netejat amb aquest 
ramat equí? Quants d’animals hi ha en cada zona que s’ha netejat? 

 
Resposta: L’empresa és Natura Parc i vaig informar de l’objectiu del contracte a les comissions 
informatives en el seu moment. El tema ha sortit també a qualque plenari, arran del tema dels horts 
urbans. Les zones que s’han fet net són zones verdes dels Pujols, la de baix de la murada de Sant 
Salvador i també el solar que es condiciona per a pàrquing de ses Pesqueres. A final d’any ens 
lliuraran una memòria, que enviarem. 

 
- Una veïna ha denunciat reiteradament (RGE núm. 4005, 4140 i 4772) la mala gestió dels residus 
que fa un establiment veïnat seu. Quines actuacions s’han fet al respecte? 

 
Resposta: Crec que cal matisar i dir que no és un establiment veïnat seu, sinó un establiment seu. 
S’ha xerrat amb ella i ara es donarà resposta a la seva instància.  

 
- En té constància l’Equip de Govern, i en concret la regidora, de la presència massiva de quads a la 
carretera que va a les platges de cala Torta, cala Estreta i cala Mitjana? Així com dels autobusos que 
pràcticament arriben fins damunt l’arena per tal de transportar persones per a festes privades? 

 
Resposta: Som plenament conscient i som contingudament optimista, ja que Més per Mallorca està 
a càrrec d’algunes de les administracions competents en la gestió d’aquests espais i crec que serà 
possible, com hem fet ja amb la col·laboració de Més per Capdepera, solucionar totes aquestes 
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problemàtiques que assenyalau. Sabeu també, perquè el teniu i ho he anat informant a les 
comissions informatives, que l’Ajuntament ha realitzat una diagnosi i propostes concretes de litoral 
que estan damunt la taula de totes les administracions. Esperem comptar amb el suport d’Unió 
d’Independents d’Artà. 

 
- A l’estudi “Junts fem créixer Artà” una de les “necessitats” és la neteja. Són molt, repetim, molt 
nombroses les queixes per l’estat d’abandonament i brutor del municipi, com ho demostra també 
l’anterior sobre residus. Les preguntes són: en té constància l’Equip de Govern d’aquest malestar? 
Quines actuacions fan comptes prendre per millorar aquest aspecte lamentable?  
 
Esports 
 
- En quin punt es troba el Pla director de la reforma del Poliesportiu Na Caragol? 

 
Resposta: Com sabeu, se’ns ha concedit l’ajuda sol·licitada al Consell; ara, la següent passa és 
elaborar el projecte per dur a terme la primera fase dins l’any 2018. 

 
- Del 23 al 30 de setembre s’està celebrant la Setmana Europea de l’Esport. La mateixa definició 
planteja que aquesta setmana és una bona oportunitat per desenvolupar actuacions que fomentin el 
respecte i la convivència en la pràctica esportiva; per promoure espais de trobada i de reflexió entre 
el conjunt dels actors que intervenen en les competicions esportives de l’àmbit municipal per 
afavorir el diàleg i la promoció de la tolerància i la no discriminació; o per realitzar accions de 
sensibilització per propiciar la igualtat d’oportunitats en el desenvolupament d’activitats esportives. 
Que sapiguem, no s’ha fet res. Per què? No creu el regidor que estaria bé participar en aquestes 
actuacions que s’ofereixen? 

 
Resposta: En primer lloc, m’agradaria comentar que aquesta no és la primera ni la segona edició de 
la Setmana Europea de l’Esport. Per altra banda, no som partidari d’actuacions puntuals quan en el 
dia a dia s’està fent bona feina, i s’hi continuarà fent feina quan disposem del tècnic d’esports. Les 
actuacions, si les considerau necessàries, s’haurien de reclamar en el dia a dia i la problemàtica que 
plantejau a la pregunta no és present a Artà. Tot i això, si ho considerau bo o necessari i ens 
haguéssiu fet la proposta abans, ho hauria pogut tenir en compte i plantejat alguna actuació. 
 
Joventut 
 
- En relació amb el projecte del programa europeu Erasmus+ “La participació en projectes de 
mobilitat europea: reptes i oportunitats per als joves de les Illes Balears”, es va fer un encontre els 
passats dies del 21 al 23 de setembre al Centre Flassaders de Palma. Hi va assistir el regidor de 
Joventut? Si és que sí, a quines conclusions es va arribar en aquest encontre i què serà aplicable als 
joves d’Artà? Si és que no, per què no hi va assistir qualque tècnic municipal? 

 
Resposta: No, no em va ser possible. No es va considerar oportú. De tota manera, sol·licitarem les 
conclusions de l’encontre. 
 
Colònia de Sant Pere 
 
- Hem demanat, en diverses ocasions, sobre la manca de senyals d’algunes platges de la nostra 
costa, com ara Caloscamps, caló dels Ermitans, els Maressos, na Clara, etc. Esperam no haver de 
lamentar mals majors. En el plenari de juliol els tres regidors no us posàreu d’acord amb què 
faltava. Es posaran aquests senyals que adverteixen dels perills? 
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Resposta: Sí, si tant us preocupa, podeu fer una comunicació a la Direcció General d’Emergències 
del Govern. Hi ha moltes zones del litoral, a més d’aquestes que assenyalau, per senyalitzar. 
 
Cultura  
 
- En el plenari de maig diguérem que l’Ajuntament té en propietat 3 escultures d’artistes importants, 
una d’elles d’un escultor artanenc. Aquestes obres varen ser donades fa aproximadament 12 anys. 
Al mes de juliol férem una proposta d’ubicació de les escultures, tal com ens havia demanat la 
regidora. Quines passes s’han fet per a la seva exposició? 

 
Resposta: De moment, estam estudiant la vostra proposta. Com ja us vaig dir al darrer plenari, fa 12 
anys, tant hem esperat que ara no fa res per un parell de mesos. També esperam acabar les obres 
que estam realitzant per veure si seria viable posar-les a les noves zones. Però, quan ho tenguem 
acabat, us n’informarem. 

 
- En el plenari del mes de gener férem un prec perquè l’Ajuntament fes les passes necessàries per 
arribar a un acord amb la família de mossèn Antoni Gili, perquè el seu llegat pugui estar a 
disposició de la ciutadania, i que havíeu tengut una reunió amb part de la família. Ja heu valorat l’ús 
que se li pot donar? Quantes reunions o trobades heu fet amb la família des d’aleshores? Us heu 
posat d’acord amb la família? 

 
Resposta: Sí, ara ja s’ha fet la valoració i l’inventari del que hi ha a l’arxiu del mossèn. El tècnic ens 
ha fet una valoració. Ara volem fer una reunió amb els familiars per explicar la nostra proposta. 

 
- En data 28 de juny de 2017 i amb RGE núm. 3948, la senyora Maria Isabel Sancho Orell, exgerent 
de la Fundació Teatre d’Artà, reclama a l’Ajuntament d’Artà la quantitat de 63.273,15 euros 
d’indemnització per acomiadament. Al juliol ens diguéreu que encara no teníeu la resposta. Ja s’ha 
contestat? Què s’ha contestat? 

 
Resposta: Sí, ja s’ha contestat amb el registre de sortida núm. 1845, de 2 d’agost. S’ha contestat en 
base a l’informe tècnic que hi ha adjunt i que aconsella la denegació de la petició. 
 
Patrimoni 
 
- En quin punt es troba l’expedient d’immatriculació presentat per l’Església en el Registre de la 
Propietat referent a la titularitat de les murades de Sant Salvador? 

 
Resposta: Hi ha data de judici per a 17 d’octubre, a les 9.30 h, al Jutjat núm. 5 de Manacor. 
 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 
Preguntes 
 
1.  Ens poden dir quina valoració fan de les festes de Sant Salvador a Artà i de Sant Pere i Sant Roc 
a la Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: Positiva; hi ha coses que es poden millorar, com sempre. Ara farem una comissió de 
festes per valorar com han anat.  
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- S’ha complit amb la dotació pressupostària? 
- Ens poden dir quin cost ha tengut cada festa fins ara, ja sabem que encara no estan tancades totes 
les factures? 
- Ens poden informar sobre els bars de les verbenes? 

 
Resposta: Em pot especificar quina informació exacta vol?  

 
- I sobre els tassons reciclats? 

 
Resposta: Em pot especificar quina informació exacta vol?  

 
2. Ens poden explicar per què es fa un aparcament al solar on havia de fer-se un nou punt verd? 
 
Resposta: Era una de les reivindicacions del club de futbol, entenem que millora la seguretat dels 
vianants i que, també, millora els aparcaments de la zona. Tot això no lleva que, en un futur, 
comprengui el futur punt verd.  
 
3. Ens poden dir en quin punt es troba la restauració del Monestir de Bellpuig? Es perdran els 
400.000 € destinats l’any 2017 a aquesta activitat? 
 
Resposta: Estam intentant firmar un conveni que ens permeti construir i desenvolupar el projecte de 
remodelació de Bellpuig i que també ens permeti gestionar aquest espai. Tenim informes 
desfavorables dels tècnics del Consell de Mallorca i ho intentam resoldre. Els diners no es perdran. 
  
4. Ens poden dir quin ha estat el motiu pel qual enguany no s’han fet excavacions al poblat talaiòtic 
de ses Païsses? 
 
Resposta: Es va acabar el projecte quinquennal d’excavació i el Consell de Mallorca, que en té la 
competència, no n’ha autoritzat d’altre. Això no vol dir que no s’hi faci feina, ja que l’Ajuntament 
hi fa tasques de consolidació i conservació supervisades pel mateix Consell i que, de fet, ens han 
finançat per valor de 12.000 euros i també hi ha dut la seva pròpia brigada. 
 
5. Ens poden dir en quin punt es troba la bassa del Racó? Ja s’empra per regar? 
 
Resposta: No tenc més respostes que les que vaig donar al passat plenari. És una llàstima i no és per 
falta d’insistir. 
 
6. Respecte a obres: 
 
- Quan estarà arreglada la paret de ses Pesqueres? 

 
Resposta: No li puc dir una data. 

 
- I el mur de la carretera Vella de Palma? 

 
Resposta: Dins enguany. 

 
- Per a quan la ronda de la carretera Ma 3333? 
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Resposta: És a la Comissió Balear de Medi Ambient, pendent d’informe, segons ens han informat 
des del Consell de Mallorca. 

 
- Ens poden informar sobre el concurs d’obres diverses? 

 
Resposta: Quines? De la plaça del Conqueridor, probablement dins aquesta setmana tendrem els 
plecs a punt de publicar i s’obrirà el termini per licitar. De la canonada d’aigua que ha d’ajuntar 
Montferrutx i s’Estanyol, demà es presenten pliques i, per tant, aquesta està a punt d’adjudicar. Del 
magatzem de la Brigada a la plaça de la Carn, s’adjudicarà i s’executarà dins enguany. De 
l’habitatge del Carrer dels Quatre Cantons, la regidora Aina Comas divendres va firmar l’acta de 
recepció. 

 
- Respecte a les obres dels carrers de Montserrat Blanes i de Ramon Llull, ens poden dir si s’han 
complit els terminis?, quan acabaran?, si han rebut queixes o denúncies per elles (com per exemple, 
la llarga durada, les males olors o la pudor que fan les clavegueres, inundacions de cases durant 
aquestes darreres plogudes, etc.)? 

 
Resposta: No s’han complit els terminis i han demanat pròrroga fins dia 5 d’octubre. Per altra part, 
no tenc constància de cap queixa per escrit, si bé es veritat que, pel carrer o quan m’he personat a 
l’obra, m’han comentat algunes de les qüestions que em comentau i intentam donar resposta a totes 
elles. 

 
- Quan començaran les obres del Poliesportiu d’Artà? 

 
Resposta: L’any que ve, al 2018. 

 
7. En diverses ocasions els hem demanat si farien, o si ho demanarien a l’autoritat pertinent, la 
neteja dels torrents del nostre municipi. Ens poden dir quines actuacions s’han fet al respecte? 
 
Resposta: I cada vegada li hem contestat que ho hem demanat mitjançant reiterats oficis i també en 
persona. El passat mes de juliol vaig poder reunir-me amb la DG de Recursos Hídrics, la qual em va 
donar el llistat dels trams de torrent en què han actuat i el llistat de feines pendents per nivell de 
prioritat.  
 
8. Per a quan s’erradicaran les herbes i les defecacions i miccions d’animals als carrers del nostre 
municipi? 
 
Resposta: Serà difícil d’erradicar del tot, però s’hi està fent feina. 
 
9. Després de les verbenes mig poble fa olor a pixum. Troben suficients les mesures que es varen 
prendre? 
 
Resposta: No compartesc l’afirmació que fa. El servei de neteja evidentment que sempre es pot 
millorar, però he de dir que va fer una bona feina i no crec de cap manera que mig poble fes olor de 
pixum, com vostè afirma. 
 
- Quantes persones varen ser denunciades o multades per pixar al carrer aquest any? I quantes l’any 
2016? Quantes multes s’han pagat? 
 
Resposta: Al 2017: 27 denúncies, 2 de les quals ja han estat pagades. I al 2016: 34 denúncies. 
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10. Per a quan la licitació del bar de Ses Pesqueres? 
 
Resposta: Ja m’agradaria haver licitat aquest bar i no ha estat perquè aquest Equip de Govern no ho 
hagi intentat. Se li ha fet un requeriment per incompliment de contracte, a l’anterior concessionària. 
Aquesta té termini per presentar al·legacions fins a la primera setmana d’octubre. Després s’haurà 
de contestar l’escrit d’al·legacions i resoldre a plenari. Una vegada fet això es podrà licitar.  
  
11. Ens poden dir si estan resolts els problemes de les aigües pluvials a la Colònia de Sant Pere? I 
els de subministrament de l’aigua potable, concretament el de les restriccions? 
 
Resposta: Tots sabem que el problema de l’aigua pluvial a la Colònia no està arreglat. Pel que fa al 
subministrament, sí, ja està arreglat. 
 
12. Ens poden dir quin és es nivell de reserva d’aigua de cada pou que subministra aigua potable al 
nostre municipi? 
 
Resposta: Ara mateix no li puc dir, he demanat la informació i aquesta setmana me la passaran i 
després la hi faré arribar. 
 
13. Per a quan el punt verd de la Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: El Departament d’Urbanisme està treballant en la modificació de normes que ha de fer 
possible l’acord que tenim al consistori. 
 
14. Estan assabentats del penós estat de conservació del Poliesportiu de la Colònia de Sant Pere? I 
del mal estat del vestidor, dutxes, etc., de Ses Pesqueres? 
 
Resposta: No estic d’acord amb què sigui penós l’estat del Poliesportiu de la Colònia i, de fet, s’hi 
ha fet intervencions aquest passat estiu. Pel que fa l’estat de les dutxes i vestidors de Ses Pesqueres, 
n’estam assabentats; necessiten petites actuacions de manteniment a causa del desgast per l’ús diari, 
actuacions pendents de la disponibilitat de la Brigada. 
 
- I aprofitant, per a quan les responsabilitats de la indemnització pel Conveni del Poliesportiu de la 
Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: Aquest tema es mereix una junta de portaveus, per xerrar seriosament i, també, per saber 
el posicionament polític que cada partit polític té. Em compromet a convocar aquesta junta de 
portaveus. 
 
15. Ens poden dir si el grup inversor ja ha pres la decisió sobre la construcció d’un geriàtric? En 
quin punt es troba? 
 
Resposta: No hi ha novetats. 
 
16. Hi ha constància de qualque estudi sobre l’augment de casos de càncer al nostre municipi? 
 
Resposta: Ho puc demanar. De fet, a la passada assemblea de batles, se’n va xerrar d’aquest tema.  
 
17. Tenen constància de l’existència d’un assentament as polígon industrial? Ha produït algun tipus 
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de problema? 
 
Resposta: Li reproduiré un informe policial que tenc lectura [el batle llegeix l’informe]. Per tant, sí, 
en tenc constància i, segons la informació de la Policia, no s’ha produït cap problema. Fins i tot, puc 
dir que han estat ells els que han sofert diversos incidents. També hi ha hagut contactes amb els 
Serveis Socials municipals i amb una entitat social prou reconeguda. 
 
18. Ens poden informar sobre la grua municipal? 
 
19. Poden dir si s’ha de conduir a 20 km per hora a tot el poble? Per què, en cas contrari, manquen 
senyals de limitació de velocitat i a d’altres llocs en sobren? En menys de 100 metres n’hi ha dues. 
 
Resposta: No hi ha una restricció de la velocitat a 20 km per hora a tot el poble, si bé és ver que en 
alguns llocs sí. Pel que fa a sobrar senyals, li puc dir que allà on em diu vostè encara se circula a 
més de 20 km per hora, tot i la prohibició. 
 
20. Han rebut o han fet alguna denúncia sobre l’ocupació de la via pública? 
 
Resposta: En tenim algunes que, en aquests moments, s’estan informant. 
 
21. Ens poden donar alguna valoració sobre l’inici del nou curs escolar al nostre municipi? 
 
Resposta: No tenc cap dada ni incident que em faci afirmar que no hem tengut un bon inici de curs 
escolar.  
 
 
Acords  
 
1. Acordar, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i tretze els 
assistents, aprovar les actes de les sessions de 24 i de 31 de juliol de 2017. 
 
2. Acordar, per unanimitat, la qual cosa representa el vot de la majoria absoluta legal requerida per a 
aquest tipus d’acord per l’article 47.1.ll de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del 
règim local, i l’article 94.3.m de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de 
les Illes Balears: 
2.1. Aprovar inicialment la modificació puntual 3a de les Normes subsidiàries de planejament del 
terme municipal d’Artà ,consistent en l’ampliació del sistema general (EDAR de la Colònia de Sant 
Pere) a una superfície de 5.954 m2, d’acord amb la documentació elaborada per l’empresa GAAT, 
Gabinet d’Anàlisi Ambiental i Territorial, en data 5 de maig de 2017. 
2.2. Sotmetre a informació pública la documentació corresponent a l’aprovació inicial de la 
modificació puntual 3a de les Normes subsidiàries de planejament del terme municipal d’Artà: 
ampliació del sistema general EDAR de la Colònia de Sant Pere, juntament amb el seu Estudi 
ambiental estratègic, per un termini de 45 dies hàbils, mitjançant l’anunci de l’acord en el Butlletí 
Oficial de les Illes Balears, en un dels diaris de major difusió de les Illes Balears i en la seu 
electrònica de l’Ajuntament d’Artà; i sol·licitar igualment informe de les administracions següents: 
- Servei d’Aigües Superficials de la Direcció General de Recursos Hídrics de la Conselleria de 
Medi Ambient, Agricultura i Pesca; 
- ABAQUA; i 
- Departament del Territori i Infraestructures del Consell de Mallorca. 
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3. Acordar, per unanimitat: 
3.1. Instar el Govern balear que, un cop faci efectiva la compra de la finca dels Canons, ubicada 
entre la Colònia de Sant Pere i Betlem, cedeixi, en la forma jurídica més convenient, l’ús de les 
edificacions conegudes com el quarter, que actualment l’Ajuntament ja està gestionant i tota la part 
de la finca en la qual hi ha aquestes edificacions, i que se segueixi gestionant amb criteris 
mediambientals i de sostenibilitat ambiental. 
3.2. Trametre aquest acord a les conselleries d’Hisenda i Administracions Públiques i la de Medi 
Ambient, Agricultura i Pesca. 
 
4. Acordar, per unanimitat: 
4.1. Instar l’Equip de Govern a crear una comissió amb membres del sector agroalimentari per 
realitzar, conjuntament amb l’Ajuntament d’Artà, les bases d’aquestes línies d’ajudes i de suport a 
la formació i a la promoció dels productes que es facin amb les matèries primeres. 
4.2. Instar l’Equip de Govern que, en els pressupostos de 2018, inclogui una partida per donar 
ajudes i suport per a la producció de subproductes a partir de matèries primeres locals. 
 
5. Acordar, per 9 vots a favor (UIA, PSOE i AA), 3 abstencions (PI) i 1 vot en contra (PP), instar 
l’Equip de Govern a convocar un concurs obert per fer la concessió de l’explotació i la gestió de 
Ràdio Artà, atenint a criteris de ràdio pública, plural i en català. 
 
M1. Acordar: 
1. Acordar, per 12 vots a favor (PSOE, PI, UIA i AA) i 1 vot en contra (PP), ratificar la urgència i la 
inclusió en l’ordre del dia de la Moció en defensa de la democràcia i el dret d’autodeterminació. 
2. Acordar, per 6 vots a favor (UIA i AA), 1 vot en contra (PP) i 6 abstencions (PSOE i PI): 
2.1. Condemnar qualsevol atac a la llibertat d’expressió i de dret dels ciutadans, siguin d’on siguin i 
pensin com pensin.  
2.2. Condemnar els fets del 20S, perpetrats per l’Estat espanyol amb el propòsit d’impedir el dret a 
decidir dels catalans i les catalanes. 
2.3. Donar suport al dret a decidir i a l’autodeterminació del pobles, principi fonamental dels Drets 
Humans. 
2.4. Demanar la llibertat dels presos polítics arran de les detencions que hi ha hagut o que es puguin 
produir en els propers dies, en relació a l’1 d’octubre. 
2.5. Demanar, en la mesura que sigui possible des de l’Ajuntament d’Artà, al Govern espanyol que 
s’assegui a dialogar i pactar un referèndum pactat per tal que els catalans i catalanes puguin decidir 
si volen continuar formant part de l’Estat espanyol o si es volen constituir com a nova república 
 
M2. Acordar: 
1. Acordar, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de la Moció que 
presenta el grup municipal del PSOE sobre la convocatòria del referèndum i la situació política de 
Catalunya. 
2. Acordar, per 6 vots a favor (PSOE i PI), 6 vots en contra (UIA i AA) i 1 abstenció (PP), empat 
que dirimeix el vot de qualitat del batle, instar el Govern d’Espanya i el Govern de Catalunya a 
iniciar un diàleg transaccional sincer amb la intenció de superar la disjuntiva entre immobilisme i 
independència, posicions en les quals cada govern respectiu es troba instal·lat. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 

El batle 


